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Компании ▶ 10

Със 715 хил. 
лв. държавата 
става 
господар  
на БФБ

Новини ▶ 3 

Сашо Дончев 
осъди  
в. „Телеграф”  
за клевета

Компании и пазари ▶ 8

Първо увеличение 
на бързите кредити 
от началото  
на кризата

Новини  ▶ 7

Наредбата 
за аптеките 
се изгуби в 
процедури

Новини ▶ 7

Нелегалните 
акцизни стоки 
най-после  
ще се продават 
на търг

Разделното събиране на отпадъци в София намаля с 30% заради слаба 
координация, липса на контрол и... кризата  ▶ 4-5

Фондовете, които се насочиха към изкупуване на обезценени имоти, 
не успяха да привлекат парите на инвеститорите. Продължаващото поевтиняване 

на имотите и неяснотата за бъдещето на пазара подкопаха доверието в успеха 
на подобни начинания  ▶ 9

Схемата 
“имоти на килограм” 

не проработи



  2    редакционна
pari.bg  Сряда 18 август 2010

Печеливш
Вилем ван дюн

Губещ
ед Уитакър

Холандската застрахователна компания Eureko, която 
работи и у нас, отчете нетна печалба в размер на 864 млн. 
EUR за първото шестмесечие. За сравнение през минала-
та година резултатът достигна  115 млн. EUR. Основният 
фактор за значителния ръст е споразумението с полско-
то правителство за местния застрахователен гигант 
PZU S.A., обяснява директорът на Eureko Вилем ван Дюн.

General Motors ще оттегли над 200 хил. коли от пазара заради 
дефектни колани на задните седалки. Проблемните авто-
мобили са произведени през 2009 и 2010 г. и са от моделите 
Chevrolet Traverse, Buick Enclave, GMC Acadia и Saturn Outlook. 
Заради повредата коланите може да се окажат неефективни 
по време на катастрофа, което увеличава риска от нараня-
ване на пътниците, съобщиха от компанията на Ед Уитакър.

Мнения

По темата “Българите 
все още предпочитат да 
плащат в брой” . Кой ще 
плаща банковите такси 
за транзакциите и под-
дръжка на картата? Като 
те задължават да имаш 
банкова сметка, поне да е 
безплатна услугата. Иначе 
излиза, че някой нарочно 
гуши банките. 

ахтунг

По темата “София 2.0: 
град на бъдещето”. Север-
ната скоростна тангента 
не може да бъде транзитен 
път на европейските кори-
дори и градска магистрала, 
без да се има предвид инте-
ресът в близко бъдеще на 
инвеститорите на до 500 
метра от нея. Необходими 
са повече подлези под нея, 
както и локални платна.

ROSEN

▶

▶

pari.bg Топ 3

1 Точка на замръзва-
не. Добрите новини 
от статистиката 
не са достатъчни, 

за да компенсират нама-
леното потребление и 
свитите инвестиции

2 Лизинговите 
вземания нама-
ляват с 21.4% 
през второто 

тримесечие. Най-голям 
е спадът при лизинга на 
товарни и лекотоварни 
автомобили

3 София 2.0: град на 
бъдещето. През 
следващите 20 го-
дини столичната 

инфраструктура вече ще 
се моделира според изгра-
дена дългосрочна визия

Чрез национализация 
към приватизация
В момент, когато държавата се 
озърта да продаде почти всеки 
по-слабо използван актив, доста 
странно звучи намерението й да 
вложи 715 хил. лв. в Българската 
фондова борса. Сумата може и 
да не е голяма предвид целите - 
придобиване на мажоритарен дял. 
По-голямо недоумение обаче буди 
същността на операцията, която 
си е чиста проба национализация. 
Защото след като вкара парите по 
сметките на БФБ, държавата чрез 
Министерството на финансите ще 
има 51% от борсата. Всичко това 
на фона на заявеното намерение 
за продажба на държавните дяло-
ве в поредици печеливши друже-
ства е, меко казано, странно. 

В кабинета очевидно са наме-
рили нов теоретико-икономиче-
ски модел за приватизация чрез 
национализация. Един ден тази 
схема сигурно ще се изучава в 
учебниците по икономика. Но 
нека сведем хоризонта до малко 
по-къс времеви интервал. Какво 
ще се случи тази година? Сигурно 

е едно - от изтърбушения повече 
от брюкселска дантела бюджет ще 
изтекат още 715 хил. лв. Плано-
вете на МФ очевидно сочат, че 
срещу тях ще разполагат с по-апе-
титен за продажба актив, какъвто 
са 51% вместо сегашните 44% 
от БФБ. И сигурно е така. Прак-
тиката показва, че инвеститори 
по-лесно се намират за контро-
лен дял. Дори и в момента обаче 
пакетът на МФ си е, кажи-речи, 
мажоритарен. Заради разпръсната-
та акционерна структура на БФБ в 
общите събрания като по правило 
се приемат предложенията на МФ. 

Доста любопитно или пък не 
толкова, но предложението за 
увеличение на капитала чрез па-
рична вноска само от държавата 
идва от съвета на директорите на 
БФБ, избран основно с гласовете 
именно на МФ. Сделка ли е това 
или не?
Министърът на финансите Си-
меон Дянков, който е принципал 
на борсата, неведнъж е обяснявал 
как развитието на капиталовия 

пазар е държавен приоритет. За 
една година обаче единствената 
промяна е на ниво мениджмънт 
на БФБ и Комисията за финансов 
надзор. Едва ли Дянков планира с 
въпросните 715 хил. лв. да развие 
капиталовия пазар. Ако пък наис-
тина го мисли, ще е добре да си 
смени мащабите.

Логиката е повече от ясна. 
Срещу въпросната сума единият 
акционер, водещият акционер 
- държавата, ще се възползва от 
господстващото си положение, 
за да извлече максимална полза 
- продажба на дела си от борса-
та през самата борса. Ефектът 
от това е по-добра цена и пари, 
влизащи директно в бюджета, а не 
в Сребърния фонд. 
И ако нещата се представят точно 
така, с истинските им имена, може 
би щяха да бъдат по-лесни за раз-
биране и приемане. Но обяснения, 
че с увеличението на държавния 
дял ще се елиминира възможност-
та от враждебно изкупуване на 
БФБ, звучат просто смешно.  

коментар

 оживлението на Българската фондова борса е очаквано от всички инвеститори, но то си остава химера и по-нетърпеливите от 
доста време се изнесоха на чуждите пазари  СНИмКа BlOOMBERG
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Компании ▶ 9
Една пета 
от договорите 
за лизинг 
не се 
обслужват

Новини ▶ 6

Опасността от режим 
на тока по морето 
остава още 10 дни

“Пристанище 
Бургас” излезе 
на печалба 
от близо 
1 млн. лв. 

Имоти ▶ 15

Компании ▶ 8

Свят ▶ 11

Банките 
изместват 
магазините от 
търговските 
улици

Ромското лято 
на Саркози 
повиши 
рейтинга му

Точка на 
замръзване
Намаленото потребление и 
спадът на инвестициите оставят 
българската икономика близо 
до нулевия растеж. Фирмите 
продължават да държат парите си 
в банките, а увеличеният износ 
не е достатъчен локомотив за 
икономиката
▶ 4-5

Илюстрация: Вихър Ласков

Избраното 
по предло-
жение на 

Министерството на 
финансите ново ръ-
ководство на бор-
сата предлага на 
държавата да стане 
пълновластен соб-
ственик на БФБ 

Мирослав иванов 
mivanov@pari.bg
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Big Brother

цитат

Съборих им КПП-то. Сега предстои 
операция „Терминатор 2” през септем-
ври. Ще им съборя и незаконната ко-

нюшня, за която имам влязла в сила заповед, 
и мога да им кажа само I’ll be back 

Увеличение

2.96  
процента увеличение на цената на газа до 558.56 лв./ 

1000 куб. м (без ДДС) за четвъртото тримесечие на 
годината поискаха от “Булгаргаз”

▶

 кметът на каварна цонко цонев към собственика на кк "Русалка" Николай Банев

Сашо Дончев осъди в.”Телеграф” за клевета
Съдебни новини

Компанията на 
Ирена Кръстева 
ще трябва да плати 
на изпълнителния 
директор на 
“Овергаз” 50 хил. лв. 
обезщетение

Софийският градски съд 
осъди “Телеграф” ЕООД 
да плати на изпълнителния 
директор на “Овергаз” и 
издател на в. “Сега” Сашо 
Дончев 50 хил. лв. за на-
несени вреди чрез серия от 
публикации в едноименния 
вестник. Искът на Дончев е 
уважен частично, тъй като 
той е настоявал да му се 
изплати обезщетение за 275 
хил. лв.

на подсъдимата  
скамейка
През 2009 г. Дончев заве-
де дела срещу “Телеграф” 
ЕООД, “Експрес БГ” ЕАД 
и “Политика Днес” ЕООД. 
Трите компании, които из-
дават съответно вестниците 
“Телеграф”, “Експрес” и 
“Политика”, са под шапката 
на “Нова Българска Медий-
на Група Холдинг” ЕАД. 
Холдингът е собственост 
на Ирена Кръстева, която 
е и изпълнителен директор 
на компанията. 

Шефът на “Овергаз” по-
сочва, че от декември 2008 
до февруари 2009 г. в осем 

броя на в. “Телеграф” е бил 
подложен на “преднамере-
на, публична, кампанийна, 
тенденциозна, злонамере-
на, невярна, обидна и кле-
ветническа кампания, раз-
търсила дълбоко личните 
му чест и достойнство като 
човек, публична личност, 
общественик, ръководител 
на голяма и авторитетна, 
с международно участие 
фирма”.

Липса на реакции
От “Овергаз” отказаха ко-
ментар по съдебното реше-
ние, въпреки че то е в полза 
на изпълнителния директор 
на газовото дружество. От 
“Нова Българска Медийна 
Група Холдинг” ЕАД също 
се въздържаха да комен-
тират решението на съда. 
Позицията на в. “Телеграф” 
по време на делото е, че 
няма нарушение на закона, 
тъй като публикациите са 
интерпретирали общоиз-
вестни факти.

начало
Заведеното дело е за след-
ните публикации във  
в. “Телеграф”: “Сашо Дон-
чев дере по две кожи”, 
“Сашо Дончев на съд за 
спрените доставки”, “Сашо 
Дончев пързалял кабинета”, 
“Гонят Сашо Дончев от тръ-
бата”, “Сашо Дончев жи-
ли държавата от Лондон”, 
“Големият играч се крие 

под полата на жена”, “Как 
трупа печалби в България”, 
“Фантом от Лондон стои 
зад най-големия доставчик 
за България”, “Честни си-
ни очи”, “Плачи, Дончев, 
келепирът си отива!” и още 
много други.

Мотиви
Според магистратите при 
публикациите журнали-
стите не са направили до-
бросъвестно проучване, 
като използват различни и 
независими едни от други 
източници за изясняване 
на обстоятелствата, нито 
са извършили проверка 
относно истинността на 
информацията.

Сред мотивите Дончев 
посочва, че публикуваните 
материали са му нанесли 
физически и психически 
вреди. Някои неправител-
ствени организации, с които 
компанията работи, са взели 
под внимание статиите в 
“Телеграф”. Заради публика-
циите в пресата от ИНГ Банк 
са поискали гаранции от 
“Овергаз Инк” АД, се казва 
още в мотивите на съда.

Освен присъденото обез-
щетение Ирена Кръстева 
ще трябва да плати на Дон-
чев и разходите по делото 
- около 3145 лв., както и на-
трупаната лихва от първата 
публикация на 24 декември 
2008 г. досега.

Биляна Вачева

 на столичния “орлов мост” се намира една от 15-те камери на Пътна полиция 
в страната. наесен данните от тях ще бъдат обработени и от каТ очакват 
минимум 150 хил. шофьори да останат без книжки

▶

Министърът 
продължава серията 
от медийни изяви  
по време на 
отпуската си

По време на годишния си 
отпуск това лято министъ-
рът на вътрешните работи 
Цветан Цветанов се пос-
вети освен на почивка и на 
публични изяви. В интервю 
за Financial Times Цветанов 
очерта успехите на МВР в 
борбата с организираната 
престъпност досега. През 
последните 12 месеца не-
официалният индикатор 
за едрия криминален кон-
тингент (черни джипове, 
карани от мъже с бръснати 
глави в черни костюми) е 
паднал рязко в центъра на 
София и други големи гра-
дове. Криминалните групи, 
които разкрихме и които са 
почти 200 на брой, вече не 

парадират из столичния 
център както преди, казва 
в изявлението си Цветанов. 
Отчитат се и повече от 150 
задържани членове на ма-
фията, още 600, които са 
под наблюдение, арестува-
ни участници в престъпни 
групи за отвличания. Освен 
за борбата с организирана-
та престъпност Цветанов 
говори и за разкриването 
на нарушения във висшите 

нива на властта - повдигна-
тото обвинение срещу бив-
шия министър-председател 
на България Сергей Стани-
шев и предстоящото дело 
във Върховния админи-
стративен съд за конфликт 
на интереси на лидера на 
ДПС Ахмед Доган. 

Лятна активност
Министър Цветанов при-
състваше активно и в бъл-
гарските медии този месец. 
Първо, стана известно, че 
ще бъде официалният па-
трон на световното пър-
венство по полумаратон, 
което ще се проведе в Ка-
варна през 2012 г. Публичен 
интерес представляваше и 
компилацията от съвместни 
кросове в Албена с певеца 
Веселин Маринов и шефа 
на ГДБОП Станимир Фло-
ров. Наскоро се разбра и 
че семейство Цветанови 
очаква трето дете.

Цветанов пред FT: Напредваме 
в борбата с престъпността

Крими- 
налните 

групи, които раз-
крихме и които са 
почти 200 на брой, 
вече не парадират 
из столичния цен-
тър както преди

изпълнителният директор на “овергаз” и издател на в. “Сега” Сашо дончев ще 
получи с 225 хил. лв. по-малко обезщетение от първоначално поисканото
▶

СНимка БоБи Тошев



По жицата на безотговорността 
  4    НовиНи    Teма на деня
pari.bg  Сряда18 август 2010

Авариите с електрозахран-
ването по морето и па-
никата около евентуален 
режим на тока в района 
на север от Бургас съв-
сем логично довеждат до 
въпроса кой е виновен за 
създалата се ситуация. За 
осветяването на морските 
курорти в района отгова-
рят операторът на мрежата 
австрийското дружество 
EVN и Националната 
електрическа компания 
(НЕК). Двете компании 
си прехвърлят вината за 
претоварването на мрежа-
та. Според едната страна 
неподдържаната мрежа и 
недостатъчното количе-
ство далекопроводи в ра-
йона, които са отговорност 
на НЕК, са предизвикали 
проблеми, трупани през 
годините. От национална-
та компания обаче твърдят, 
че операторът не е декла-
рирал какво количество 
енергия се потребява в 
района и това в комбина-
ция с презастрояването е 
довело до претоварване на 
мрежата. 

 „Основният проблем за 
района около Бургас е, че 
всички туристи тази годи-
на решиха да летуват там и 
потреблението на ток се е 
увеличило с над 30 мегава-
та”, каза за в. „Пари” Вен-
цислав Захов, ръководител 
на отдел „Електрорежи-
ми” в Електроенергийния 
системен оператор (EСО). 
Източници оттам призна-
ват, че проблемът е в нуж-
дата от повече подстан-
ции, които да разпределят 
напрежението равномерно 
така, че да не се получават 
аварии. За целта обаче е 
нужно да се ускорят про-
цедурите по отчуждаване 
на земите, върху които 
трябва да се появят под-
станциите и далекопро-
водите. Според бившия 
изпълнителен директор 
на НЕК Любомир Велков 
пари за изграждането на 
допълнителни мощности е 
имало, но проблемът с оп-
ределянето на статута на 
земята е възпрепятствал 
инвестициите в мрежа-
та. Двата електропровода, 
които се намират на север 
от Бургас, имат капацитет 
от 180 мегавата, каза за в. 
„Пари” Митю Христозов, 
директор на Централното 
диспечерско управление 
на ЕСО. Отчетеното по-
требление в петък, когато 
поискахме да се ограничи 
подаването на електрое-
нергия в района, е надви-
шавало 185 мегавата. 

„Накъсо” заради липса 
на комуникация
Презастрояването с хотели 
по Южното Черноморие е 

Проблемите с електричеството са 
заради неточна информация на 
EVN за потреблението и слабия 
капацитет на мрежата на НЕК 

довело до сериозните про-
блеми и претоварването на 
мрежата през активния се-
зон. Отговорност на опера-
тора е да изпраща инфор-
мация до собственика на 
мрежата високо напреже-
ние какво е потреблението 
в района, в който оперира. 
По този начин от нацио-
налната компания правят 
разчети и анализи къде и 
колко електропроводи и 
подстанции да бъдат по-
ставени. Дали е изпратена, 
получена или изискана ин-
формация за количествата 
мегавати, не става ясно, 
тъй като и двете страни 
си прехвърлят топката. От 
EVN не са изпращали ин-
формация за мощността на 
присъединените към тях-
ната мрежа обекти, твърди 
директорът на централно-
то диспечерско управление 
Митю Христозов. Също-
то потвърдиха и от НЕК. 
Австрийското дружество 
твърди, че изпраща не-
прекъснато обновена ин-
формация каква мощност 
се потребява всеки един 
момент. Дори са повдигали 
въпроса за необходимостта 
от развитие на електропре-
носната мрежа, собстве-
ност на НЕК, конкретно в 
този регион - на север от 
Бургас. 

Контрол върху  
хотелите
Електроразпределително-
то дружество не може да 
откаже на никой да бъ-
де включен към мрежата. 
Бумът на строителството 
през последните години 
логично води до повиша-
ване на количеството елек-
троенергия, която се пот-
ребява. За претоварването 
на мрежата допълнително 
влияе и недобросъвест-
ното отношение на стро-
ителите на хотели. Често 
инвеститорите декларират 
пред оператора по-мал-
ки количества енергия от 
тези, които се потребяват 
реално. Това е честа прак-
тика на строителите, за да 
платят по-малка такса за 
присъединяване, казват от 
електроразпределителните 
дружества. Отговорност 
на EVN е да следи дали 
се потребява декларира-
ната мощност. В закона за 

енергетиката е посочено, 
че дружеството трябва да 
изключва захранването на 
тези, които не изпълняват 
условията по присъеди-
няването. По този начин -  
чрез стриктното следене 
дали хотелите спазват тези 
условия, няма да се стига 
до претоварване.  
 
Собствени  
електропроводи
Електроразпределител-
ното дружество в Южна 
България има право да 
изгражда собствени елек-
тропроводи и подстанции, 
казват от НЕК. Според ли-
ценза на електропрераз-
пределителните дружества 
те трябва да осигурят беза-
варийно и постоянно елек-
троподаване. Австрийска-
та компания не е правила 
достатъчно инвестиции в 
мрежата, а взима такси за 
присъединяване от всич-
ки потребители в района, 
твърдят от НЕК. 

От 2006 до 2009 г. в об-
ласт Бургас EVN е вло-
жила над 77.3 млн. лв. в 
ремонти и модернизация 
на мрежата, отговарят от 
австрийската компания. 
Тя притежава три мобил-
ни подстанции, които са 
инсталирани в местата, 
където се появява нужда. 
Цялостната инвестиция за 
трите мобилни подстанции 
възлиза на 9.6 млн. лв., 
твърдят от компанията.

В разгара на лятото пре-
пълненото Южно Черно-
морие е застрашено от 
планово прекъсване на 
тока. Вината за обстоя-
телствата, довели дотук, 
се прехвърля между два 
субекта - НЕК и EVN. 
Липсата на инвестиции в 
мрежата високо напреже-
ние беше призната офи-
циално от НЕК в края 
на миналата седмица. Но 
мрежата високо напре-
жение е една и съща в 
цялата страна, а пробле-
мите са само в района на 
Бургас - в царството на 
EVN. Компанията отрича 
да има вина, даже твърди, 
че е направила всичко въз-
можно за подновяването 
на мрежата. След като тя 
издава разрешения на хи-
ляди хотели да се включат 
към мрежата, тя трябва 
да следи и дали хотели-
те потребяват официално 
декларираното количество 
електроенергия. Нещата 
са свързани - НЕК трябва 
да изгради електропрово-
ди там, където потребле-
нието е по-високо. Когато 
тази информация липсва, 
грешките са налице. А 
далекопровод и подстан-
ция не се строят за един 
ден... 

Елина Пулчева
еpulcheva@pari.bg
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EVN не може да 
откаже присъединяване 
на нито един клиент
Тази част от общата 
мрежа, която е отго-
ворност на EVN Bulgaria, 
е изградена и поддържа-
на съобразно заявените 
мощности и може да поеме 
значително по-високи 
товари от регистрираните 
през този сезон върхове. В 
определени трафопостове 
се регистрират по-високи 
от предварително заявените 
от стопанските ни клиенти 
мощности. По тази причина 
преди няколко месеца EVN 
започна процес на предого-
варяне на заявените мощно-
сти с цел да се постигне 
максимално коректна 
картина на потреблението 
и то да бъде отразено в 
мрежата. 

По закон мрежовият 
оператор няма право да 
откаже присъединяване към 
мрежата на потребители и 
производители на електро-
енергия. За всички дого-
вори за присъединяване, 

Инвеститори чакат до 4 години 
пари за трафопостове
100 000 лв. се влагат  
в енергийна  
инфраструктура  
за сграда от около 
3000 кв. м 

Между 2 и 4 години 
чакат инвеститорите в 
строителството, докато 
електроразпределителните 
дружества им изкупят 
поставените кабели и 
съоръжения - трафопостове, 
табла и т.н. на новите 
сгради. От Камарата на 
строителите в България 
смятат, че само в Софийска 
област компаниите трябва 
да получат между 50 и 70 
млн. EUR за изградената 
инфраструктура.

Ходене по мъките
По закон няма срок, в който 
електроразпределителните 
дружества да са длъжни 
да платят на инвестито-
рите. Обикновено друже-
ствата нямат технологични 
причини да не приемат и 
да платят изградената ин-
фраструктура, защото те 
са дали указания и каква 
да е схемата за електроза-
хранването. Строителите 
се оплакват, че дори не се 
пуска временно захранване 
с ток, преди да са одобрени 
схемите за постоянното. 
Преди да се стигне до пла-
щане на трафопостовете 
обаче, има няколко стъпки. 
„Първо трябва да се приеме 
сградата от енергийните 
фирми, после трафопос-
тът, след него таблото, да 
се монтират електромери, 
които са собственост на 
фирми като CEZ, Е.ОN и 
EVN, след това се подписва 
договор с някое от трите 

дружества и се пуска ток 
за битови абонати”, обяс-
ни председателят на Бъл-
гарската предприемаческа 
камара в строителството 
Николин Гавраилов. Тази 
процедура и подготовката 
на документите за откупу-
ването на инфраструктурата 
отнема между 3 и 6 месеца, 
обясниха строители.

Цена - каквато  
пожелаят
Енергийните дружества 
плащат на инвеститорите 
за изградените мрежи цена, 
определена от лицензиран 
оценител. „Тя обаче винаги 
е 50% от реалната”, оплака 
се Гавраилов. Той поясни, 
че фирмите предоставят 

фактури за направените 
разходи за инсталациите 
и трафопостовете, но въ-
преки това не получават 
парите, които са вложили. 
„Ако инвеститорът не е 
съгласен с определената 
цена от оценителя, и тези 
50% няма да види”, каза 
Гавраилов. 

За сграда с разгъната 
застроена площ от 2500 до 
3500 кв. м кабелите и тра-
фопост към нея стрували 
около 100 000 лв., които 
инвеститорите плащат. От 
строителните компании 
казаха още, че след Акт 16 
електроразпределителни-
те дружества пускат тока 
за бита, новите абонати 
плащат, а дори и след това 

от CEZ, Е.ОN и EVN не 
плащат за инфраструк-
турата. 

„Оплакват се с ниската 
цена на тока и липса на 
пари - каза изпълнителният 
директор на Камарата на 
строителите Иван Бойков 
и допълни: - Оплаквали 
сме се в Комисията за за-
щита на конкуренцията от 
монополното положение на 
тези фирми преди година и 
половина, но нямаше резул-
тат. Преди година в камара-
та идваха от ДАНС и иззеха 
събрани материали от нас 
срещу CEZ. Тези фирми 
са абсолютни монополис-
ти и си правят каквото си 
искат.” 

Красимира Янева

EVN Bulgaria

сключени от ДЕВН „Бълга-
рия Електроразпределение” 
АД, е изградена необходи-
мата мрежа - електропро-
води средно напрежение 
и трафопостове. Общо за 
периода от 2006   до 2009 
г. в област Бургас EVN е 
вложила над 77.3 млн. лв. 
в ремонти и модернизация. 
Цялостната инвестиция 
на EVN за трите мобилни 
подстанции в Каблешково, 
Приселци и Кошарица, 
които подсилват мрежата, 
възлиза на 9.6 млн. лв. 

Поради независещи от 
дружеството причини 
EVN  загуби доверието 
на клиентите. Освен това 
не бива да се пропуска и 
фактът, че нереализирането 
на дадени продажби води до 
пропуснати ползи, тъй като 
все пак снабдителното дру-
жество на EVN е търговец.

 Електромерите са собственост на електроразпределителните дружества,  
които трябва да платят за останалата инфраструктура на инвеститорите 
 Снимка емилия коСтадинова

▶

Операторът е подписал 
прекалено голям брой 
договори
Не е редно EVN да 
коментира липсата на 
инвестиции от страна 
на Националната 
електрическа компания 
(НЕК), когато самото 
електроразпраделително 
дружество не прави 
такива за изграждането 
на собствен 
електропровод и 
електроразпределителна 
инфраструктура, 
които ще решат 
трайно проблема с 
повишената консумация 
на електроенергия в 
пръстена Бургас - Старо 
Оряхово.

НЕК и ЕСО не 
носят отговорност за 
подписването от страна 
на „ЕВН България 
Електроразпределение” 
на изключително 
голям брой договори 
за присъединяване към 
мрежата, без това да е 
съгласувано с тях. 

НЕК ЕАД, ЕСо ЕАД

Според Закона за 
енергетиката и издадения  
лиценз на „ЕВН България 
Електроразпределение” 
при осъществяване 
на дейността си 
лицензиантът е длъжен 
да отчита интересите 
на потребителите, като 
спазва реда и условията за 
тяхното присъединяване, 
предвижда възможните 
затруднения и опасност 
от нарушаване на 
електрозахранването и 
осигурява оперативното 
управление, 
координиране и контрол 
на мрежата. 

НЕК и ЕСО 
декларират готовност 
да участват активно 
в разговори с всички 
заинтересовани страни 
за решаването на 
възникналите проблеми.



  6    НовиНи    У нас
pari.bg  сряда 18 август 2010

Странно и изненадващо. 
Това са двете думи, ко-
ито използваха бивши и  
настоящи служители в Ми-
нистерството на финансите 
(МФ) и Министерския съ-
вет (МС), както и експерти, 
свързани с усвояването на 
еврофондовете, когато ги 
помолихме да коментират 
назначаването на Боряна 
Пенчева за зам.-министър 
на финансите на мястото на 
Ана Михайлова. Странно е, 
че промяната се прави само 
заради работата, свързана 
с европейските фондове, 
нали има специален ми-
нистър, който да отговаря 
за това. Изненадващо е, че 
се връща бивш служител на 
МФ, свързан с предишния 
кабинет, и то точно сега.

Казано по друг начин - от 
ведомството косвено при-
знават, че една година след 
старта на работата си не са 
обръщали достатъчно вни-
мание на еврофондовете и 
работата им в тази насока 
не е задоволителна, комен-
тират експертите.

Трябва да се подсили ка-
пацитетът на национално 
ниво за усвояване на сред-
ствата от фондовете на Ев-

ропейския съюз (ЕС). Това 
не трябва да се тълкува като 
несправяне със задължени-
ята от страна на Ана Ми-
хайлова или МФ, казват от 
финансовото ведомство.

изненадани и  
не толкова
Министърът по управле-
нието на средствата от ЕС 
Томислав Дончев отказа 
да коментира кадровите 
промени в МФ. Той обаче 
не беше сред изненаданите 
и призна, че назначението е 
било съгласувано и с него. 

Служители на ръководни 
постове в Министерския съ-
вет, свързани с усвояването 
на средствата от ЕС, комен-
тираха, че не са очаквали 
подобни промени, но спо-
ред тях, щом се назначава 
силен експерт в областта на 
еврофондовете, това показ-
ва, че те стават по-голям 
приоритет за финансовото 
министерство.

“Много съм изненадан, 
така не се сменя финансов 
зам.-министър. Познавам 
и Пенчева, и Михайлова, 
и мога да кажа само добри 
неща за тях от професио-
нална гледна точка”, комен-

Финансовото министерство призна, 
че не се справя с еврофондовете
Ведомството вижда съществени пропуски в работата си по усвояването 
на средствата от ЕС, щом сменя ресорния зам.-министър, казват експерти

тира за в. “Пари” Любомир 
Дацов, бивш зам.-министър 
на финансите. По време на 
предишното правителство 
той беше национален ко-
ординатор на средствата от 
ЕС и отговаряше за цялост-
ното планиране и управле-
ние на субсидиите, както и 
за връзките с Европейската 
комисия (ЕК). Друг зам.-
министър от предишно-
то правителство, с когото 
Пенчева също е работила 
- Димитър Ивановски, каза 
пред в. “Пари”, че е изнена-
дан от рокадата, но се надя-
ва тя да бъде за добро.

Ресори и приоритети
Ресорите на Пенчева ще 

бъдат външен дълг, отно-
шения с международните 
финансови институции, 
средства от Европейския 
съюз и макроикономически 
анализи в МФ. По отно-
шение на евросредствата 
финансовото ведомство 
отговаря за дейността на 
Националния фонд, чрез 
който се одобряват и из-
вършват разплащанията по 
седемте оперативни про-
грами. Министерството 
е управляващ орган и на 
Оперативна програма “Ад-
министративен капацитет” 
(ОПАК). Това ще са двете 
основни предизвикателства 
пред Пенчева. 

От финансовото минис-

терство залагат на оп-
ита и компетенциите й 
и за подобряването на 
комуникацията с Евро-
пейската комисия (ЕК). 
В периода 2002-2009 г. 
Пенчева беше директор 
на дирекция “Управление 
на средствата от ЕС” в 
МФ и отговаряше за пла-
нирането, преговорите, 
управлението, координа-
цията и мониторинга на 
финансовата подкрепа за 
България от ЕС, за Фи-
нансовия механизъм на 
Европейското икономиче-
ско пространство, както и 
за двустранни програми с 
Гърция, Дания, Норвегия, 
Холандия, Гърция.

Проблемните  
места
За последната година рабо-
тата на МФ беше компро-
метирана заради забавяне-
то в разплащанията. Одо-
брението на субсидиите 
става бавно, а държавата не 
отпуска и нужното нацио-
нално съфинансиране за 
изпълнението на проекти-
те, критикуват бенефици-
ентите. 

Програма ОПАК пък бе-

ше сочена за “отличник” в 
усвояването на субсидии, 
но след закриването на 
министерството на дър-
жавната администрация 
и прехвърлянето на упра-
влението на програмата 
към МФ раздвижването 
по нея беше минимално. 
Структурни промени, из-
менения в нормативната 
база и промени в самия 
управляващия орган са 
трите причини за забавя-
нето по програмата, ко-
ментира за в. “Пари” пре-
ди време Християн Даска-
лов, директор на дирек-
ция ОПАК. Към началото 
на август разплатените 
средства по програмата са 
22.21%, или малко над 40 
млн. EUR. 

По всички оперативни 
програми изплатените 
средства вече достигат 
583 млн. EUR, или 7.37%.  
Целта, която ще гони пра-
вителството, е до края на 
програмния период да бъ-
дат усвоени поне 50-60% от 
субсидиите, които може да 
получи България, посочи 
наскоро премиерът Бойко 
Борисов.

Дарина Черкезова

Боряна Пенчева▶  Ана Михайлова▶

Какво казват наблюдателите? 

За Боряна  
Пенчева

Има по-голям 
експертен опит 
в сферата на 
управлението на 
средствата от 
Европейския  
съюз.

▶

За Ана  
Михайлова

Добър експерт, но по 
време на управлението 
й не е отчетен същест-
вен напредък в работата 
на Министерството на 
финансите по отношение 
на еврофондовете. 

▶
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Наредбата за аптеките се 
изгуби в процедури
Собственици на 
аптеки и фармацевти 
остават неинформи-
рани за резултата от 
спора си

Наредбата за промени в 
Наредба 28, която урежда 
работата в аптеките, из-
чезна. Или поне на този 
извод навеждат фактите 
около съдбата й. Това обаче 
остави в неведение хората 
от бранша - фармацевти 
и собственици на аптеки. 
Те все още не знаят от кой 
вариант на документа да се 
ръководят.

Предистория
От Министерството на здра-
веопазването изпратиха до 
в. „Пари” уведомление, че 
промените в нормативния 
акт са били приети от Съ-
вета по фармация още на 
28 юли т.г. и в момента той 
е в процес на обнародване в 
„Държавен вестник”. Про-
верка на в. „Пари” обаче 
показва, че всъщност до-
кументът не е изпратен до 
„Държавен вестник”. Той 
не фигурира в електронния 
регистър на изданието. От 
официоза също потвърди-
ха, че не са получавали по 
официален път наредбата за 
обнародване. От здравната 
институция обясниха, че 
тече специална процеду-
ра, докато подзаконовият 
акт стигне до „Държавен 

вестник”. След като бъде 
подписана от министъра, 
тя минава през различни 
секретариати и юристи в 
министерството за съгла-
суване. Едва тогава бива 
пращана за обнародване в 
„Държавен вестник”. От 
институцията обещаха да 
разяснят процедурата и 
колко време трае тя. От 
приемането й в Съвета по 
фармация досега обаче са 
минали цели 3 седмици.

Ябълката  
на раздора
Наредба 28 се превърна в 
ябълка на раздора между 
Българския фармацевтичен 
съюз (БФС) и Асоциацията 
на собствениците на апте-
ки (АСА). Първо от АСА 
поискаха либерализиране 
на клаузата, отнасяща се 
до светлината в аптеките. 
Изискването тя да е само 
от естествен източник, то-
ест от слънцето, отпадна. 
В противен случай от АСА 
се опасяваха, че трябва да 
затворят всички денонощни 
аптеки и такива, които се 
намират в ДКЦ-та и бол-
ници и нямат пряк достъп 
до естествен източник на 
светлина. 

Проблем 
Другият проблем беше кла-
узата, която гласи, че само 
магистър-фармацевти могат 
да работят в аптеките. От 
асоциацията на собствени-

12
▶ млн. лв. е стойност-
та на конфискуваните 
акцизни стоки, които 
отлежават в склада на 
митницата в Пловдив

сряда 18 август 2010  pari.bg

Нелегалните акцизни стоки най-после ще се продават на търг
Алкохолът и горивата 
ще се продават с тай-
но наддаване, пред-
вижда проектонаредба 
на митниците 

Конфискуваните от мит-
ниците акцизни стоки като 
горива, цигари и алкохол, 
които с години отлежават 
по складове, вече ще може 
да се продават на търг. То-
ва е записано в проект на 
Наредба за разпореждането 
с отнети и изоставени в 
полза на държавата акцизни 
стоки, изготвена от Аген-
ция „Митници”. Чрез търг 
с тайно наддаване ще се 
продават алкохолът и енер-
гийните продукти, а цига-
рите и тютюневите изделия 
ще бъдат унищожавани. 
Целта е по този начин, от 
една страна, да се увели-
чат приходите в хазната, а 
от друга - да се  намалят 
разходите по складирането 
им, посочват от Агенция 
„Митници”.

Каква е реалността
Преди дни в. „Пари” писа, 
че конфискувани акцизни 
стоки на стойност между 
10 и 12 млн. лв. отлежават 
от края на 90-те години в 
склада на митница Плов-
див. Около 95% от стоките 

 Наредба 28 се превърна в ябълка на раздора между Българския фармацевтичен съюз (БФС) и Асоциацията на 
собствениците на аптеки (АСА) по казуса дали нефармацевти могат да работят в аптеки 
                               снимка Емилия костадинова 

▶

 С години конфискуваните акцизни стоки отлежават в складовете на митни-
ците
▶

нямат правно основание да 
го извършат. 

Досега трима минист-
ри на финансите не са си 
свършили работата и не 
са издали наредба, в която 
да са посочени редът и 
начинът на ликвидация 
на отнетите и изоставе-
ните в полза на държавата 

акцизни стоки. Това е из-
искването на Закона за ак-
цизните и данъчните скла-
дове, който влиза в сила от 
1 юли 2006 г. Резултатът 
- разходите за съхранява-
нето на тези стоки вече са 
огромни, митническите 
складове стават мишена 
на грабежи, а освен всичко 

митничарите треперят и 
заради опасността от по-
жар, предизвикан от голе-
мите количества алкохол. 

Подобна наредба се пи-
ше за първи път, откакто 
действа настоящият Закон 
за акцизите и данъчните 
складове. 

Биляна вачева

в митническия ни склад са 
алкохол, цигари и сурови-
ни за цигари без тютюн, 
каза за в. „Пари” Димитър 
Аврамов, началник на отдел 
„Митническо разузнаване 
и разследване” в митница 
Пловдив. 

Сходна е ситуацията и в 
другите митници в страна-

та. Проблемът е, че повече-
то от стоките в митнически-
те складове нямат пазарна 
стойност и единственото 
смислено разрешение е да 
бъдат унищожени.

Параграф 22
Митничарите не могат да 
се отърват от тях, защото 

3.419
▶ млрд. лв. приходи са 
събрали митниците до 
края на юли тази годи-
на. неизпълнението на 
приходната агенция за 
седемте месеца е 48%

Рязка промяна  
Десетки  
години  
застой 

агенция „митници” 
поддържа десетки 
складови бази в цяла-
та страна. 

Голяма част от 
площта им е заета 
с отнети в полза на 
държавата или изо-
ставени акцизни 
стоки, които поради 
липсата на норма-
тивна база не можеха 
да бъдат продавани. 

очаква се сега с 
промяната в законо-
дателната уредба, 
която става факт 
след над 10 години про-
такане, конфискува-
ните алкохол и горива 
да може да се прода-
ват.

▶

▶

▶

ците настояваха този член 
в наредбата също да бъде 
либерализиран и да бъдат 
допуснати и нефармацевти 
в аптеките като консултан-

ти на козметика или като 
технически персонал. Фар-
мацевтичният съюз обаче 
настоя клаузата да не бъде 
променена. Според послед-

ната редакция на проекта 
на Наредба 28, публикуван 
на сайта на здравното ми-
нистерство, членът не е из-
менен. Последният вариант 

на подзаконовия акт обаче 
ще стане ясен, когато на-
редбата бъде публикувана 
в „Държавен вестник”.

Елена Петкова
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Първи сигнали за размра-
зяване на кредитирането 
при небанковите друже-
ства отчете статистиката на  
Българската народна банка. 
За второто тримесечие на 
2010 г. отпуснатите от не-
банковите финансови ин-
ституции кредити са с 1.4% 
повече спрямо първото. 
Това е първо увеличение на 
тримесечна база за послед-
ните 5 тримесечия. 

Обемът на бързите заеми 
в края на юни е 1.750 млрд. 
лв. Заедно с раздвижването 
на кредитирането обаче има 
и възходящо движение на 
необслужваните заеми. За 
разлика от банките, при 
които се отчита забавяне на 
темпа на растеж на лошите 
заеми, тук увеличението е и 
в процентно съотношение, 
и в абсолютна сума.

Лошите кредити
Необслужваните заеми в 
портфейла на небанковите 
дружества достигнаха в 
края на юни 266.2 млн. 
лв. Спрямо предходното 
тримесечие сумата им се 
увеличава с 15.6 млн. лв., 
или с 6.2%. Общият дял на 
лошите вземания е 15.2%, 
а три месеца по-рано беше 
14.5%. 

Причината за ръста на 
лошите заеми е, че много от 
хората имат освен потреби-
телски и ипотечен кредит. 

Сега, когато повечето от 
кредитополучателите имат 
финансови затруднения, те 
предпочитат да изплащат 
ипотечните си кредити, а 
потребителските оставят 
на заден план. 

Заслугата 
за увеличението
“Обемите на някои ком-
пании за потребителски 
кредит растат благодарение 
на преразпределението на 
пазарните дялове в този 
бизнес”, коментира за в. 
“Пари” Пиер-Ив Геган, из-
пълнителен директор на 
“УниКредит Кънсюмър 
Файненсинг”. 

Другата причина за уве-
личението на обема от-
пуснати бързи кредити е 
Световното първенство по 
футбол. Малко преди на-
чалото на световното ме-
ниджърите прогнозираха 
увеличение на заемите за-
ради купуването на повече 
телевизори. Очакванията 
им се оправдаха, като сега 
те признават, че Мондиалът 
ги е дръпнал напред, което 
се е отразило на статисти-
ката за второто тримесечие 
на годината. 

Летният сезон, който е 
по-активен, също се отрази 
на обема отпуснати заеми. 
“Много хора се нуждаят от 
пари за ремонт и освежа-
ване на дома”, каза Луик 

Първи ръст на кредитирането 
при небанковите дружества 
Делът на лошите кредити също се увеличава до 15.2%

Компании 
и паЗари

Редактор:
мирослав иванов
mivanov@pari.bg
тел. 4395-867

Реклама:
Станислава атанасова
satanasova@pari.bg
тел. 4395-851

През последните 
месеци наблюдаваме 
положителна тенден-
ция. През второто 
тримесечие на 2010 г. 
се забелязва леко на-
растване на потребле-
нието на месечна база 
в сравнение с минала-
та година. Световното 
първенство по футбол 
стимулира кредитира-
нето. 

От друга страна, 
лятото е по-активен 
сезон. Много хора се 
нуждаят от пари за 

Бързите кредити ще 
нарастват прогресивно

Световното 
първенство 
по футбол 

стимулира 
кредитирането

Луик льо пишу, 
изпълнителен директор на “БНП 
Париба Лични Финанси България”

Мнения

ремонт и освежаване 
на дома. 

Очакваме, че па-
зарът на небанко-
во кредитиране ще 
нараства прогре-
сивно. Разбира 
се, нашият бизнес 
е много зависим 
от развитието на 
потреблението на 
стоки като електро-
ника, обзавеждане, 
бяла и черна техни-
ка и т.н., които са 
основната движеща 
сила на този сектор.

Наблюдават се 
положителни тен-
денции на пазара за 
бързи кредити, но 
те все още са много 
колебливи. Обемите 
на някои компании за 
потребителски кредит 
растат благодарение 
на преразпределението 
на пазарните дялове в 
този бизнес.

Положителната тен-
денция от последното 
тримесечие ме кара да 
бъда по-оптимистичен 
в очакванията си в 

Сигналите все още 
са колебливи

В края на 
годината 
ще има 

увеличение на 
обемите

пиер-ив Геган, 
изпълнителен директор на “Уни-
Кредит Кънсюмър Файненсинг”

сравнение с начало-
то на годината. Без 
съществени различия 
можем да очакваме 
леко увеличение на 
обемите в сравнение с 
миналата година.

Положението с необ-
служваните кредити 
също се е подобрило 
за водещите компа-
нии. Увеличението на 
равнището на заетост е 
положителен знак, но 
ситуацията все още е 
малко нестабилна зара-
ди слабата икономика.

� ���

� ���

Обем лоши кредити, 
в млрд. лв.

Обем отпуснати
заеми, в млрд. лв.

�.��

�.��

14.5% 15.2%

+�.��

+��.��%

Дял на лошите кредити
Q� ���� г.

Дял на лошите кредити
Q� ���� г.
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Графика: Вихър Ласков

льо Пишу, изпълнителен 
директор на “БНП Париба 
Лични Финанси”. 

Домакинствата, които са 
взели кредити, са най-го-

лямото перо в портфейлите 
на небанковите дружества. 
Те са получили 85% от от-
пуснатите заеми, или 1.48 
млрд. лв. Фирмите са взели 

бързи кредити за 249 млн. 
лв., което е само 14%.

Потребителските креди-
ти са най-голямата част от 
портфейлите на дружества-

та, специализирани в креди-
тиране. Делът им е 49.6%, 
жилищните са 44.2%, т. нар. 
други кредити - 6.2%.

радослава Димитрова

Цитат

Новите договори 
са стабилни и 
не генерират 

просрочия
 Валентин Гълъбов, председател на Българската 

асоциация за потребителски кредит и 
изпълнителен директор на “Ти Би Ай Кредит”
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Инвестициите в недвижимите 
имоти на килограм пропаднаха
Последно доказател-
ство за слаб интерес 
към пазара е прова-
лената подписка за 
новите книжа  
на „Алфа България” 
Схемата с изкупуване на 
имоти на килограм очевид-
но не сработи. В края на 
първото тримесечие няколко 
компании обявиха, че ще 
привличат средства, които 
да инвестират в подценени 
имоти. Месеци по-късно 
обаче стана ясно, че тази 
инвестиционна схема нещо 
куца. Последното доказа-
телство за това е нулевият 
интерес към подписката за 
увеличение на капитала на 
„Алфа България” АД. Ком-
панията се качи за вторична 
търговия на БФБ на 26 януа-
ри и беше сред дружествата, 
публично обявили, че влагат 
пари в подценени имоти.

нула
В края на април „Алфа Бъл-
гария” стартира увеличение 
на капитала, като целта беше 
компанията да събере от ка-
питаловия пазар 15 млн. лв. 
В съобщение за резултатите 
от подписката стана ясно, че 
не е записана нито една от 
новите акции на дружество-
то. Минималният праг за ус-
пешно увеличение беше да 
се запишат поне 1 млн. нови 

книжа. До редакционното 
приключване на броя никой 
от дружеството не пожела 
да коментира причините за 
проваленото увеличение на 
капитала и каква ще бъде но-
вата стратегия за управление 
на „Алфа България”.

Справка в Търговския ре-
гистър показва, че компани-
ята се контролира от британ-
ското „М Енд С Холдингс” 
ООД, което чрез дъщерното 
си „М И С Проекти” ЕООД 
държи 49 999 акции от ка-
питала. Другият акционер е 
Милен Тодоров, който при-
тежава една акция.

празни обещания
При слаб интерес премина и 
увеличението на капитала на 
„Експат Бета” АДСИЦ, кое-
то също заяви, че търси пари 
от борсата, които да бъдат 
инвестирани в подценени 
имоти. От предложените 
43.43 млн. нови акции бяха 
записани 800.3 хил. книжа 
с номинална и емисионна 
стойност 1 лв. Фондът за 
имоти е под шапката на фи-
нансовата компания „Експат 
Капитал”, където управля-
ващ партньор е бившият 
министър на държавната 
администрация Николай Ва-
силев. За в. „Пари” Николай 
Василев обясни, че слабият 
интерес към увеличенията 
на капитала се наблюдава 
навсякъде по света, но в това 

няма нищо драматично. „В 
началото, когато видяхме 
резултатите от подписката, 
бяхме разочаровани, защото 
имаше обещания и интерес 
от много инвеститори, и то с 
конкретни цифри”, каза Ни-
колай Василев. По думите 
му обещанията са останали 
неизпълнени и много мили-
они левове не са влезли в 
компанията. „Набраните 800 
хил. лв. ще се инвестират 
при много изгодни условия”, 
категоричен беше Василев, 
без да уточни как точно.

посредници
Още един публичен фонд 
за имоти - „Интеркапитал 
Пропърти Дивелопмънт” 
АДСИЦ, също изрази го-
товност да се включи в па-
зара на подценени имоти. 
„За нас подценените имоти 
не са приоритет, но винаги 
се оглеждаме”, каза Нико-
лай Майстер, изпълнителен 
директор на ИП „Интерка-
питал Маркетс” АД, което 
е посредник на фонда по 
увеличението на капитала. 
Според Майстер при подоб-
ни сделки трябва да се прави 
внимателен анализ, защото 
в девет от десет случая за 
подценяването има причина. 
Вчера беше последният срок 
за записване на акции от 
увеличението на капитала, 
от което дружеството търси 
близо 58 млн. лв. 
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„Адванс” купи 2200 декара земя през юли
Специализираният 
фонд за имоти е отдал 
под аренда близо 80% 
от портфейла си

„ А д в а н с  Те р а ф о н д ”  
АДСИЦ, което инвестира 
парите на акционерите си 
в покупката на земеделски 
земи, е придобило нови 
2200 дка през юли, по-
казва бюлетинът на фон-
да, представен на БФБ. 
Към 31 юли в портфей-
ла на дружеството има  

330 433 дка земя, за които 
е плащано средно по 255 
лв./дка.

поправка
От „Адванс” коригираха 
цифрата на притежава-
ните земи за края на юни 
2010 г., като бяха добавени 
1510 дка. Обяснението на 
компанията е, че корек-
цията се налага заради 
по-късно получени нота-
риални актове. В отчета за 
полугодието дружество-
то обяви, че притежава  

326 723 дка земя.
В края на юли 2010 г. 

„Адванс” е отдало под 
наем и аренда 78.8% от 
земите, закупени до края 
на 2009 г. Тогава фон-
дът беше собственик на  
316 558 дка. Очакваните 
приходи от рента са 3.5 
млн. лв., като по сметката 
на фонда вече са постъпи-
ли 88.55% от средствата.

За първото полугодие 
„Адванс Терафонд” отчете 
2.8 млн. лв. приходи от на-
ем и аренда, като показате-

лят се увеличи с 46.8% на 
годишна база. Печалбата 
на фонда обаче се понижи 
с 4.6% и в края на юни 
положителният резултат се 
сви до 2.1 млн. лв. 

Търговия
Последната сделка по по-
зицията на компанията е 
от 16 август, когато 33 788 
смениха собственика си 
на нива 1.1 лв. за акция. 
Пазарната капитализация 
на фонда за земя е 93.6 
млн. лв.

 редките сделки с подценени имоти са само спекулативни, коментират  
експерти в бранша  Снимка марина ангелова

▶

Участваме на този пазар 
само като посредници
В началото на 2010 г. 
имаше голямо разделяне 
между продавачи и купу-
вачи. Продавачите искаха 
цените от 2008-2009 г., а 
купувачите искаха да пла-
тят много по-ниска цена. 
Тези, които имаха нужда 
от апартамент, купуваха. За 
това помогнаха и по-до-
брите лихви, които банките 
предлагаха. 

Зароди се пазар и ку-
пувачи, и продавачи се 
сближиха, защото първите 
видяха, че не може да се 
продава на много високи 
цени. Раздвижи се и паза-
рът на ваканционни имоти, 

Подценени-
те имоти се 
купуваха от 

спекуланти, тъй 
като човек, който 
има нужда от апар-
тамент, не може 
веднага да извади 
парите

Константин Бобчев,
управляващ съдружник  
в Home for You

да продават на всяка цена, 
само и само да излязат 
от инвестицията си. Тези 
имоти се купуваха от 
спекуланти, тъй като човек, 
който има нужда от апар-
тамент, не може веднага да 
извади парите. 

Ние участваме на този 
пазар, но само като по-
средници и не търгуваме за 
собствена сметка и с пари 
на компанията. В момен-
та, в който има изгодна 
сделка, я предлагаме на 
клиенти, които са готови да 
реагират до една седмица. 
Нашият интерес е комиси-
оната.

Набирането на капитал е 
трудно навсякъде по света
Набирането на сред-
ства с увеличение на 
капитала е трудно по цял 
свят. Такава е годината. 
Организирането на едно 
увеличение от идеята до 
приключване на подпи-
ската отнема много време. 
Въпреки ситуацията в 
момента не виждам нищо 
драматично.

В началото, когато видя-
хме резултатите от запи-
саните и платените акции, 
бяхме разочаровани. Това 
беше така, защото имаше 
обещания и интерес от 
много инвеститори, и 
то с конкретни цифри и 

Имаше обе-
щания и 
интерес от 

много инвеститори, 
и то с конкретни 
цифри, но обещани-
ята не бяха изпъл-
нени

николай Василев,
управляващ партньор  
в „експат капитал”

След това разбрахме, че 
няма защо да сме разоча-
ровани, защото активите 
на фонда се увеличиха с 
18% само след това увели-
чение на капитала.

През октомври ще сви-
каме извънредно общо 
събрание, за да се запозна-
ем с новите акционери. 
Набраните 800 хил. лв. ще 
се инвестират при много 
изгодни условия. Не сме 
се отказали от проектите 
си. Предстои да получим 
одобрение за още един 
АДСИЦ, освен това има-
ме три фонда и работим с 
различни инструменти.

където руснаците започна-
ха да купуват.

Появиха се обаче и про-
давачи, които бяха готови 

желание за инвестиране. 
Но обещанията не бяха из-
пълнени и много милиони 
не влязоха в компанията. 

Липсата на интерес и 
желание да се инвести-
ра в подценени имоти се 
обяснява с голямата раз-
лика между исканията на 
продавачите и това какво 
са склонни да дават купува-
чите. Кризата на пазара на 
недвижимости изгони го-
ляма част от спекулантите, 
които купуваха и продаваха 

след няколко месеца с голя-
ма печалба. Сега подобни 
сделки почти няма, тъй 
като няма как да дойдат 
спекулативните печалби за 
кратко време.

Все пак сделки с под-
ценени имоти има. Спо-
ред Константин Бобчев, 
управляващ съдружник в 
консултантската компания 

Home for You, тези имоти 
се купуват от спекуланти, 
тъй като човек, който има 
нужда от апартамент, не 
може веднага да извади 
парите. „Ние участваме на 
този пазар, но само като по-
средници и не търгуваме за 
собствена сметка”, твърди 
Бобчев. 

атанас Христов
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Със 715 хил. лв. държавата 
става господар на БФБ
Министерството на финансите ще получи правото да придобие 50+1% 
от капитала на борсовия оператор по номинал
Сумата от 715 хил. лв. ще 
коства на държавата придо-
биването на пълен контрол 
над Българската фондова 
борса. Това става ясно от 
поканата за свикване на 
извънредно общо събрание 
на борсата за 13 септември 
2010 г., публикувана в Тър-
говския регистър. На него 
акционерите ще гласуват 
дали да се откажат да запи-
шат нови акции от БФБ и да 
дадат право на запис само на 
Министерството на финан-

сите. „Сумата 715 хил. лв. 
е изчислена така, че МФ да 
придобие точно 50+1% от 
капитала на БФБ”, обясни 
за в. „Пари” изпълнителни-
ят директор на борсата Иван 
Такев. В момента държавата 
има 44%. 

Предложението за свиква-
не на извънредно ОСА идва 
от съвета на директорите в 
БФБ, чиито членове бяха 
избрани основно с гласо-
вете на държавата, но то е 
съгласувано с Министер-

ството на финансите. МФ е 
избрало и да плати акциите 
сега по номинал, а не по 
пазарна оценка, след като 
бъдат качени за търговия. 

Дял
Скокът в дела на държавата 
обаче ще означава автома-
тично намаление на процен-
та акции, който притежа-
ват останалите акционери. 
Най-големите акционери 
след МФ са шведската бан-
ка Skandinaviska Enskilda 

Banken AB със 170 000 
ценни книги и българската 
УниКредит Булбанк АД, 
която притежава 120 000. 
Общо 129 юридически и 87 
физически лица са акционе-
ри в борсовия оператор.

След увеличението ка-
питалът на БФБ ще бъде 
вече 6 582 860 лв. в акции 
с номинал 1 лев. Всичките 
ценни книжа ще бъдат ка-
чени за търговия чрез вто-
рично публично предлагане 
на БФБ. 

план
Намеренията на МФ да 
влезе като мажоритар са 
ясни още от средата на 
юли. „Ако го няма мажо-
ритара, съществува теоре-
тична възможност някой 
нестратегически инвести-
тор да стане собственик 
на БФБ и затова се налага 
държавата да се ангажира 
с увеличение на капитала”, 
обясни тогава Любомир 
Бояджиев, член на СД на 
борсата и председател на 

УС на БАЛИП. По думите 
му това ще помогне да 
се намери стратегически 
инвеститор, а не някоя хол-
дингова структура да при-
добие мажоритарния дял.

„След ОСА през септем-
ври ще са необходими око-
ло два месеца за изготвяне 
на проспект и одобрението 
му от КФН за листването”, 
каза Васил Големански, 
зам.-председател на СД 
на БФБ.

мирослав иванов

Британският петролен гигант 
BP е получил синдикирани 
заеми за 5 млрд. USD, като за 
гаранция е използвал бъдещи 
приходи от продажби. Целта 
на кредитите е компанията да 
диверсифицира източниците 
си на финансиране и да по-
добри ликвидността си след 
взривяването на платформа-
та й в Мексиканския залив. 
Заемите ще се използват за 
общофирмено финансира-
не, а не за фонда в размер 
на 20 млрд. USD, с който 
се покриват компенсации за 
засегнатите от разлива.

Петролната компания 
следва „разумен подход” 
при управлението на балан-
са и финансовата си ликвид-
ност, включително и като си 
осигурява ликвидни буфе-
ри, за да си гарантира, че ще 
е достатъчно гъвкава при 
посрещане на бъдещите си 
финансови задължения, съ-
общи Financial Times. „Този 
начин на финансиране дава 

BP взе 5 млрд. USD заеми 

Детройтският автомо-
билен производител 
подаде документи за 
първично публично 
предлагане

Американският автомобило-
производител General Motors 
отново ще дебютира на фон-
довата борса в САЩ, след 
като вчера подаде документи 
за IPO. Компанията очаква да 
набере между 15 и 20 млрд. 
USD от листването си, което 
би било и най-голямата сума, 
събрана от първично публич-
но предлагане в корпоратив-
ната история на САЩ. 

забавяне 
Подаването на документите 
за IPO на GM трябваше да 
стане факт още в края на ми-
налата седмица, но се забави 
заради решението на главния 
изпълнителен директор на 
компанията Ед Уитакър да 

подаде оставка, пише Reuters. 
Той ще бъде заменен от Дан 
Акърсън. Според източници 
на агенцията обаче вече няма 
пречки пред новия борсов 
дебют на фалиралия преди 
година автомобилен произ-
водител.

Пак в края на миналата 
седмица компанията отчете 
второ поредно тримесечие 
печалба и успя да си осигури 
револвиращ кредит за 5 млрд. 
USD от над 10 американски 
банки. Това беше последната 
пречка през раздържавява-
нето на GM. В момента пра-
вителството на САЩ държи 
60.9% от детройтския про-
изводител, които се оценя-
ват на около 50 млрд. USD. 
Средствата бяха осигурени 
на компанията преди година, 
когато администрацията на 
Обама беше принудена да 
спасява гиганта. 

Въпреки това обаче в на-
чалото на юни GM подаде 

документи за фалит, от кой-
то излезе месец по-късно. 
Впоследствие компанията 
се отказа от предварител-
но планираната продажба 
на Opel, но се раздели със 
Spyker. 

Документи
Очаква се, че десетте банки, 
подсигурили кредитната ли-
ния за GM, ще бъдат поемате-
ли на емисията. Плановете на 
GM обаче са да увеличи броя 
на банките, на които ще раз-
чита за кредитната си линия, 
но не и да увеличава размера 
на кредита. Точната им брой-
ка и имена трябва да бъдат 
ясни до края на септември. 
Сред трезорите, известни до 
момента, са Bank of America, 
Merrill Lynch, Barclays Plc, 
Citigroup Inc, Credit Suisse, 
Deutsche Bank AG, Goldman 
Sachs, JPMorgan Chase, 
Morgan Stanley, UBS AG и 
Royal Bank of Canada. 

General Motors отново 
излиза на борсата

 най-големият производител на бира в русия спечели 
от поскъпването на рублата спрямо датската крона
▶

 General Motors се готви да се отърве от унизителното определение 
Government Motors (правителствени коли), приписано й след получаването на 
държавна помощ Снимки bloomberg 

▶  петролният гигант BP се стреми да подобри лик-
видността си и да диверсифицира източниците си 
на финансиране

▶

Carlsberg очаква двойно 
по-голяма печалба за 2010 г.

Датската пивоварна компа-
ния Carlsberg повиши двойно 
прогнозата си за годишна пе-
чалба, след като отчете мно-
го по-силни от очакваните 
резултати за второто триме-
сечие на 2010 г. Компанията 

предвижда нетната й печалба 
да скочи с 40% вместо с 20% 
и да достигне 10 млрд. DKK 
(1.7 млрд. USD). 

Като се има предвид, че 
Carlsberg е най-големият про-
изводител на бира в Русия, а 

допълнителна гъвкавост на 
BP като алтернативна фор-
ма на финансиране освен 
конвенционалното дългово 
финансиране”, казаха от 
BP.

BNP Paribas и Standard 
Chartered ще осигурят син-
дикиран заем на стойност 
3 млрд. USD, който трябва 
да бъде изплатен през 2015 
г. Финансирането е гаран-

тирано с приходи от про-
дажбата на суров петрол от 
дълбоководните кладенци 
на BP в Ангола, съобщиха 
двете банки в понеделник. 
Societe Generale и Royal Bank 
of Scotland пък ще предос-
тавят синдикиран кредит в 
размер на 2 млрд. UDS, който 
е обезпечен с продажбите на 
петрол от азербайджанското 
находище на компанията.

рублата е поскъпнала с 10% 
спрямо датската крона през 
тази година, ревизията на 
прогнозата не е изненадва-
ща, коментираха анализатори 
пред Bloomberg. Въпреки то-
ва те са впечатлени, че очак-
ванията се повишават толко-
ва рано през годината. Заради 
увеличаването на данъците с 
200% в Русия консумацията 
в страната се очакваше да 
спадне с двуцифрено число. 
От компанията обаче вече 
предвиждат намаление с по-
малко от 10%.

Печалбата на Carlsberg за 
второто тримесечие на 2010 
г. нарасна до 2.63 млрд. DKK 
спрямо 1.94 млрд. DKK го-
дина по-рано. Делът на ком-
панията в Русия нарасна до 
40.1% от 39.1% през първото 
тримесечие. Обемът на про-
дажбите остана същият като 
миналата година.



Задължителната 
екологична оценка 
на евентуалните щети 
ще забави новите 
проекти

Американското правител-
ство ще въведе нова и по-
строга политика при изда-
ването на разрешения за из-
вършване на дълбоководни 
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Гайтнър очерта изцяло ново 
бъдеще за ипотечните гиганти
Не може печалбата на 
частни компании да се 
субсидира от загубите 
на данъкоплатците, 
смята финансовият 
министър

Ипотечните гиганти Fannie 
Mae и Freddie Mac не може 
да се върнат към структу-
рата си отпреди кризата, 
когато бяха собственост 
на частни акционери, но 
получаваха държавни га-
ранции. Това заяви финан-
совият министър на САЩ 
Тимъти Гайтнър.

Американското прави-
телство вчера организира 
конференция за експерти, с 
които да обсъди бъдещето 
на жилищното финанси-
ране и как да бъдат стаби-
лизирани двете компании. 
Целта е да се съберат идеи 
за разработването на план 
за промяна на системата, 
макар че реални действия 
няма да бъдат предприети 
преди 2011 г.

Няма връщане назад
От предварително подгот-
вените бележки на Гай-
тнър става ясно, че това е 
един от “най-значимите и 
сложни” проблеми, пред 
които са изправени САЩ. 
“Няма да подкрепим връ-
щането на Fannie и Freddie 
към ролята, която играеха 
преди назначаването на 

квестори, когато взима-
ха пазарен дял от частни 
конкуренти, а в същото 
време се радваха на дър-
жавна подкрепа”, посочи 
финансовият министър. 
По думите му правител-
ството няма да позволи 
възстановяването на сис-
тема, при която печалбата 
на частни компании се 
субсидира от загубите на 
данъкоплатците.

Финансовото минис-
терство пое контрола над 
Fannie и Freddie, за да ги 
спаси от фалит, през сеп-
тември 2008 г. Досега в 
двете ипотечни компании 
са налети почти 150 млрд. 
USD държавни пари, с ко-
ито да бъдат покрити загу-
бите им.

определяне 
на целите
Правителството тряб-
ва по-точно да определи 
целите на жилищната си 
политика. То трябва да 
разграничи усилията си 
за насърчаване на разумни 
цени и стабилни ипотечни 
разходи за повечето аме-
риканци от усилията си за 
осигуряване на достъпни 
жилища за американците 
с по-ниски доходи, смята 
Гайтнър.

Сложен проблем
Според анализатори про-
блемите няма да се решат 
скоро по няколко причини. 

САЩ налагат строги правила за сондажите

Светът се надпреварва с помощите за Пакистан
Световната банка е 
заделила най-голямата 
сума засега

Засега Европейската ко-
мисия се откроява като 
първия и най-щедър донор 
на Пакистан. С тези думи 
институцията се защити 
срещу обвиненията, че не 
отделя достатъчно средства 
за битката срещу бедстве-
ните наводнения в бившата 
британска колония. ЕК е 
дарила общо 40 млн. EUR 
през последните две сед-
мици, с които са закупени 
храна, одеяла, палатки и 
пакети за хигиенизиране. 
Комисията ще продължи 
да обмисля възможността 

да увеличи дела си в помо-
щите, които светът отпуска 
на засегнатия район.

Претенденти
Всъщност дарената от ЕК 
сума вече е надвишена от 
страни като САЩ (59 млн. 
EUR) и Великобритания 
(общо 56 млн. EUR дър-
жавни помощи и средства 
на неправителствени орга-
низации). Световната банка 
пък обяви, че ще задели 900 
млн. USD, които ще оси-
гури чрез пренасочени от 
други, все още неизплатени 
проекти средства. ООН съ-
що предложи да дари общо 
460 млн. USD, от които 20% 
вече са събрани и пренасо-
чени към Пакистан. 

Щети
Щетите в бедстващия район 
са предимно в селскосто-
панския сектор, пътищата, 
напоителните системи и 
недвижимото имущество. 
Загубите от унищожаването 
на тазгодишната реколта за-
сега се изчисляват на 1 млрд. 
USD. Европейските страни 
бяха разкритикувани от не-
правителствената органи-
зация Oxfam за незначител-
ната помощ, която оказват. 
Най-голямата европейска 
икономика Германия напри-
мер обеща едва 10 млн. EUR. 
Някои от страните на Стария 
континент обаче предпочи-
тат да дарят средствата си 
директно, с което намаляват 
общата помощ на ЕК.

ще прекрати порочната прак-
тика да се позволяват сондаж-
ни работи при изключител-
но ниски нива на сигурност, 
като тези при платформата 
Deepwater Horizon на BP.

Доклад
Решението е пряко след-
ствие от доклада на Съвета 
по качеството на околната 
среда, в който се  посочва, че 

от BP са използвали данни 
за екологичната оценка на 
региона от 80-те години, с 
които са получили разреше-
ние от Minerals Management 
Service (MMS) да правят 
сондаж в Мексиканския 
залив. По-строги правила 
ще бъдат наложени и при 
сондажите в плитки води, а 
власт да разрешават и да за-
браняват такъв вид дейности 

Досега държавата е наляла близо 150 млрд. USD в спасяването на ипотечните компании Fannie и Freddie  

снимки bloomberg

▶

Наводненията в Пакистан съсипаха реколта за 1 млрд. USD▶

Една от тях са предсто-
ящите през ноември избо-
ри. Не по-малко важен е 
фактът, че държавната хаз-
на доста се е поизчерпала. 
Не са за пренебрегване и 
притесненията, че про-
мените може да доведат 

до нов срив на жилищния 
пазар. Инвеститорите сле-
дят с повишено внимание 
различните идеи, които 
правителството обсъжда 
и които варират от пълна 
национализация до пъл-
на приватизация без дър-

жавна подкрепа. Според 
Гайтнър държавата има 
основателна причина да 
не се оттегля напълно от 
пазара на жилищното фи-
нансиране.

Само ден преди конфе-
ренцията бяха публикувани 

данни, според които нагла-
сите на жилищностроител-
ните компании неочаквано 
са се влошили за трети 
пореден месец и през ав-
густ са достигнали най-
ниското си ниво за повече 
от година.

сондажи край бреговете на 
САЩ. Новите изисквания 
ще включват задължител-
на екологична оценка на 
евентуалните щети, които 
сондажите нанасят върху 
околната среда, и степента 
на риск от повтарянето на 
екологичната катастрофа в 
Мексиканския залив, която 
започна на 20 април след 
взривяването на платформа 

на британската BP.

Пълно разбиране
Секретарят по вътрешните 
работи Кен Саласар заяви, 
че окончателното решение 
за извършване на сондажни 
работи в бъдеще ще бъде взи-
мано единствено при пълна 
информираност и разбиране 
на потенциалните екологични 
последици. Според него това 

ще има министерството на 
природните ресурси.

Към този момент нови-
те дълбоководни нефтени 
проучвания са забранени 
с мораториум от юли. Ако 
ограничението бъде вдигна-
то, разработването на нови 
находища ще става значител-
но по-бавно заради времето, 
необходимо за извършване 
на екооценката.
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Мерни единици:  1 bu. соя = 27.216 кг ; 1 bu. царевица = 25.4016 кг ; 1USd  = 1 U.S. cent
1bu. овес = 15.4224 кг; 1 lb. = 0.4536 кг ; 1 cwt = 50 кг.; 1 gal. = 3.785 л ;  1 MT = 1000 кг

Борси:   CBOT - Чикагска стокова борса; CME - Чикагска търговска борса; 
NYBOT - Нюйоркска стокова борса; ASE - Австралийска стокова борса 

Източник: Bloomberg

Вид	 Борса	 Единица	 Цена	 3м.
Мед LME USD/т 7200 7275
Калай LME USD/т 20740 20850
Олово LME USD/т 2065,5 2092
Цинк LME USD/т 2032 2088,5
Алуминий LME USD/т 2143 2131
Никел LME USD/т 21475 21530
Алуминиева сплав LME USD/т 2210 2110

Вид	 Борса	 Единица	 Купува	 Продава
Злато LME USD/тр.у. 1225,8 1226,1
Сребро LME USD/тр.у. 18,41 18,45
Платина LME USD/тр.у. 1533,4 1538
Паладий LME USD/тр.у. 480,1 483,1
Родий LME USD/тр.у. 2075 2125

▶ Цени на благородни метали

▶ Спот цени на цветни метали

Вид	 Борса	 Единица	 Август	 Септември
Суров петрол NYMEX USD/б 75,96 76,13
Брент ICE USD/б 75,5 75,87
Газьол ICE USD/т 639,75 645,5
Природен газ NYMEX USD/MMBtu 4,33 4,35
Бензин 95 NYMEX USD/т 672 -
Нафта NYMEX USD/т 639 -

Вид	 Разновидност	 Борса	 Единица	 Септември
Пшеница Soft Red CBT USD/т 269,70
Царевица Yellow CBT USD/т 167,41
Ечемик Feed ASX USD/т 290,44
Памук No.2 NYBOT USD/т 1861,33
Какао  NYBOT USD/т 2891,00
Кафе Arabica NYBOT USD/т 3952,82
Соя No.2 ICE USD/т 379,83
Захар White NYSE LIFFE USD/т 557,50

▶ Цени на петрол и петролни 
продукти

▶Фючърси на агрокултури

Валутният курс за митнически цели е курсът 
на БНБ определен в предпоследната сряда от 
месеца и публикуван този или на следващия ден, 
който се използва през следващия календарен 
месец, освен ако не бъде заменен от курса 
определен по чл. 91 от ППЗМ. Курсовете сa 
валидни до 24.00 часа на 31.08.2010.

„Ти Би Ай Асет Мениджмънт” ЕАД - Цени при прехвърляне за дата 18.08.2010 г.

ПРЕХВЪРЛЯНЕ ОТ:

ПРЕХВЪРЛЯНЕ В:
Ти Би Ай  Евробонд

(Емисионна 
ст-ст)

Ти Би Ай Комфорт
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Хармония
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Динамик
(Емисионна

 ст-ст)
Ти Би Ай Евробонд  
Ти Би Ай Комфорт
Ти Би Ай Хармония
Ти Би Ай Динамик
Цените са в лева и са валидни за поръчки, подадени предишния работен ден. Разходите за емитиране на една акция 
или един дял са включени в горепосочените цени.
Цената на обратно изкупуване на една акция/един дял на съответния фонд, от който е прехвърлянето е равна на 
Нетната стойност на активите на една акция или на един дял на този фонд.

Валута	 Код	 За		 Стойност	
Currency	 Code	 For	 Rate	
Австралийски долар AUD 1 1,39086
Бразилски реал BRL 10 8,90025
Канадски долар CAD 1 1,54245
Швейцарски франк CHF 1 1,43695
Китайски ренминби юан CNY 10 2,33965
Чешка крона CZK 100 7,60284
Датска крона DKK 10 2,62746
Естонска крона EEK 10 1,25000
Британска лира GBP 1 2,37675
Хонконгски долар HKD 10 2,04917
Хърватска куна HRK 10 2,71832
Унгарски форинт HUF 1000 6,97564
Индонезийска рупия IDR 10000 1,76047
Исландска крона ISK 100 3,45102
Японска йена JPY 1000 6,74424
Южнокорейски вон KRW 100 1,76583
Литовски литаc LTL 1000 1,34159
Латвийски лат LVL 10 5,66448
Мексиканско песо MXN 1 2,76091
Малайзийски рингит MYR 10 1,26647
Норвежка крона NOK 10 4,92541
Новозеландски долар NZD 10 2,46668
Филипинско песо PHP 10 1,13211
Полска злота PLN 100 3,46128
Нова румънска лея RON 10 4,80997
Руска рубла RUB 10 4,63083
Шведска крона SEK 100 5,13983
Сингапурски долар SGD 10 2,05617
Словашка крона SKK 10 1,14617
Тайландски бат THB 100 4,92280
Нова турска лира TRY 10 1,01660
Щатски долар USD 1 1,59386
Южноафрикански ранд ZAR 10 2,10812

▶ Курсове за 
митнически  
оценки

За	дата	17.08.2010	г.

Фондове,	управлявани	от		 Клас		 Валута	 Емисионна	стойност		 Цена	при	
"Пайъниър	Инвестмънтс	Австрия"	 дялови	 	 (нетна	стойност	на		 обратно	изкупуване
	 единици	 	 активите	на	единица		 	(нетна	стойност	на	
	 	 	 +	такса	за	издаване)	 активите	на	единица)

Фондове Пайъниър Австрия 
Гарантирана кошница 2010 ИР* EUR 1094,53 1127,37

Дялови единици от фондовете, управлявани от Пайъниър Инвестмънтс Австрия, могат да бъдат придобивани чрез следните клонове на 
“Ейч Ви Би Банк Биохим” АД: “Аксаков” №5 - отдел “Частно банкиране”, “Централен”, “Батемберг”, “Европа”, “Витоша”, “Южен парк” (София), 
“Варна”, “Пловдив” и “Бургас”. Предишни резултати на фондовете не гарантират същото представяне в бъдеще. Стойността на инвестицията 
и доходът от нея могат да се увеличат или да намалеят и няма гаранци - от Пайъниър Инвестмънтс Австрия, групата на “Банк Аустрия 
Кредитанщалт” или друго трето лице - за възвращаемост на първоначално инвестираните суми. 
*Изцяло	реинвестиращи

Договорен фонд

Стойност	за	един	дял	17.08.2010	г Доходност

Емисионна 
стойност

Цена на обр. изк. От началото на 
годината За последните 12 

месеца
до 90 дни над 90 дни (Не се анюализира)

Сентинел	-	Принсипал 1.0220	лв. 1.0067	лв.	 1.0169	лв.	 0,76	% 	4,18	%

Сентинел	-	Рапид 1,1758	лв. 1,1758	лв. 2,63% 4,14	%

За ДФ „Сентинел – Принсипал” разходите по емитирането в размер на 0,5 % и по обратното изкупуване в размер на  
1 % от НСА на един дял са включени в емисионната стойност, респективно в цената на обратно изкупуване за дялове, 
държани по-малко от 90 дни. За ДФ „Сентинел – Рапид” емисионната стойност и цената на обратно изкупуване са 
равни на НСА на един дял.

Цените	са	валидни	за	поръчки,	подадени	на	16	август	2010	г.

www.sentinel-am.bg
тел. 02/ 980 14 26

16.08.2010	г.

157,60 156,84 156,07 155,68 153,76 153,76   
12,03 11,97 11,92 11,89 11,74 11,74   
87,32 86,90 86,48 86,05 84,78 84,78   
99,36 98,88 98,40 97,92 96,47 96,47   
763,84 760,13 756,42 752,71 741,59 741,59   
160,92 160,16 159,39 158,62 153,26 153,26   
78,59 78,21 77,84 77,46 75,57 75,57   
150,17 149,44 148,72 148,00 144,39 144,39   
298,46 297,04 295,62 294,20 284,25 284,25   
191,16 190,25 189,34 188,43 182,06 182,06   
228,41 227,32 226,23 225,14 217,53 217,53   
81,01 80,62 80,24 79,85 77,15 77,15   
235,69 234,57 233,45 232,33 224,47 224,47   

до	15.00	ч.	на	10.08.2010	г.

Взаимен	фонд
Нетна	стойност	
на	активите	на	

дял	(НСАД)

Емисионна	
стойност		

(цена	при	покупка)

Цена	при	
обратно	

изкупуване
Цени	за	1	дял	за	17/08/2010

ОТП Централно-европейски фонд в акции € 1,135946 € 1,158665 € 1,130266
ОТП Международен фонд в акции - Ю Би Ес 
Фонд на фондовете € 0,870853 € 0,888270 € 0,866499

ОТП - Ди Ви Ес Фонд на Фондовете в акции 
от развиващи се пазари € 0,831515 € 0,848145 € 0,827357

Цените са валидни за поръчки, подадени на 12/08/2010 г. Включените в цените разходи са както 
следва: при придобиване - 2.00% от НСАД, но не по-малко от 10 евро (левовата им равностойност) 
по една поръчка; при обратно изкипиване - 0.50% от НСАД. 

Цени	за	1	дял	за	18/08/2010
ДСК Фонд Паричен Пазар 1,136686  лв. 1,136686 лв. 1,136686 лв.
Цените са валидни за поръчки подадени на 18/08/2010 г. Няма разходи при емитиране и обратно 
изкупуване на дялове на фонда. Информация може да се получи от Call Center на “Банка ДСК” ЕАД на 
тел. 0700 10 375 на цената на един градски разговор и на интернет страниците www.dskbank.bg и 
www.otpbank.hu 

N/A 13.5058 12.4872 8.7641
321.5512 N/A 12.4443 8.7340
323.1534 13.3925 N/A 8.6909
323.1534 13.3925 12.3830 N/A

▶ Котировки на взаимните фондове
Фонд

Тип  Ем. ст/ст  ЦОИ     Доходност и Риск  
       От началото   Стандартно За последните  От началото Начало на публ. 
       на годината  отклонение 12 мес.  на публ. предл. предлагане
       (не се анюализира)    (анюализирана) 
 за поръчки за поръчки за поръчки след края преди края       
 над 20000 лв от 2000 до 20000 под 2000 лв  на 2-та год. на 2-та год.

Аврора Капитал АД
Аврора кепитъл - балансиран
Аврора кепитъл - global commodity fund
ДФ Аврора Кепитъл Югоизточна Европа
Актива Асет Мениджмънт АД 
Дф Актива Високодоходен
ДФ Актива Балансиран
Астра Асет Мениджмънт АД 

ДФ Астра Кеш
ДФ Астра Баланс
ДФ Астра Плюс
БенчМарк Асет Мениджмънт АД 
ДФ БенчМарк Фонд-1 Акции и Облигации
ИД БенчМарк Фонд-2 Акции
ДФ БенчМарк Фонд-3 Сектор Недвижими Имоти
ДФ БенчМарк Фонд-4 Енергетика
ДФ БенчМарк Фонд-5 ЦИЕ
БенчМарк Фонд-6 Паричен
Болкан Капитал Мениджмънт АД
ДФ БКМ Балансиран Капитал
ДФ Европа
ДФ Балкани
Варчев Мениджинг Къмпани ЕАД
ДФ Варчев високодоходен фонд
ДФ Варчев Балансиран фонд
ДСК Управление на активи АД 
ДФ ДСК Стандарт
ДФ ДСК Баланс
ДФ ДСК Растеж
ДФ ДСК Имоти
ДФ „ДСК Евро Актив”
Елана Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Елана Балансиран Евро Фонд
ДФ Елана Балансиран Доларов Фонд
ИД Елана Високодоходен Фонд
ДФ Елана Фонд Паричен Пазар
ДФ Елана Долар Фонд
ДФ Еврофонд
Златен Лев Капитал АД 
ИД Златен лев 

ДФ Златен лев Индекс 30  
Капман Асет Мениджмънт АД 

ДФ Капман Фикс 
ИД Капман Капитал
ДФ Капман Макс
Карол Капитал Мениджмънт ЕАД 
ИД Адванс Инвест
ДФ Адванс Източна Европа
Адванс IPО Фонд 
КД Инвестмънтс ЕАД
ДФ КД Облигации България
ИД КД Пеликан
ДФ КД Акции България
КТБ Асет Мениджмънт АД 

КТБ Балансиран Фонд
КТБ Фонд Акции
ОББ Асет Мениджмънт АД
ДФ ОББ Платинум Облигации
ИД ОББ Балансиран Фонд
ДФ ОББ Премиум Акции
ДФ ОББ Патримониум Земя
Оверон Финанс АД
ДФ Оверон ПРЕСТО
ПФБК Асет Мениджмънт АД 

ДФ ПИБ- Авангард
ДФ ПИБ- Класик
ДФ ПИБ- Гарант
Райфайзен Асет Мениджмънт (България) ЕАД  
Райфайзен (България) Фонд Паричен Пазар
Райфайзен (България)  Фонд Облигации
Райфайзен (България)  Балансиран Фонд
Райфайзен (България) Фонд Акции
Райфайзен (България) Балансиран Доларов Фонд
Райфайзен (България) Фонд Защитена Инвестиция в Евро

Свободен период от 29.04.2010 до 8.05.2010
Лимитиран период” от 9.05.2010 до 7.08.2010

Сентинел Асет Мениджмънт АД
Договорен фонд Сентинел - Рапид
Договорен фонд Сентинел - Принсипал

Стандарт Асет Мениджмънт АД
ДФ Стандарт Инв. Балансиран Фонд
ДФ Стандарт Инв. Високодоходен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Международен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Консервативен Фонд
Статус Капитал АД  

Статус Нови Акции
Статус Финанси
ДФ Статус Глобал ETFs

Ти Би Ай Асет Мениджмънт ЕАД 
ИД Ти Би Ай Евробонд
ДФ Ти Би Ай Комфорт
ДФ Ти Би Ай Хармония
ДФ Ти Би Ай Динамик
ДФ Ти Би Ай Съкровище
ЦКБ Асетс Мениджмънт ЕАД 
ЦКБ Лидер
ЦКБ Актив
ЦКБ Гарант
Юг Маркет Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Юг Маркет Максимум
ДФ Юг Маркет Оптимум

Източник: БАУД (www.baud.bg)  

балансиран 4.7868 4.8107 4.9783 4.7868  4.6911   -7.04% 15.51% -10.76% -24.90% 21.01.2008
фонд в акции 6.7050 6.7385 6.9732 6.7050  6.5709   -5.34% 14.25% -6.16% -14.42% 23.01.2008
високодоходен 10.1346 10.2886 10.5400 0.0000  0.0000   0.74% N/A N/A N/A 23.09.2009
             
фонд в акции 2.2750    2.2750    -8.72% 27.73% -12.60% -56.79% 12.11.2007
балансиран 2.7008    2.7008    -9.20% 24.40% -12.32% -50.16% 12.11.2007

паричен пазар 11.2172  11.2116  11.1948 11.2060 11.2060 11.2116 4.37% 0.12% 7.03% 6.35% 06.10.2008
балансиран 10.8341  10.7802  10.6724 10.7263  0.0000 0.66% 4.33% 3.01% 4.18% 06.10.2008
фонд в акции 10.0923  10.0421  9.8915 9.9417  0.0000 -2.32% 8.67% -1.05% 0.23% 06.10.2008
             
балансиран 13.5294    13.3954    -0.20% 6.27% 1.99% 6.45% 14.12.2005
фонд в акции 7.8327    7.7551    -7.42% 11.60% -11.15% -4.99% 01.03.2006
фонд в акции 4.9222    4.8735    -16.74% 13.03% -14.17% -15.92% 21.06.2006
фонд в акции 7.7636    7.5375    -4.83% 12.81% 2.30% -10.57% 05.02.2008
фонд в акции 11.2473    10.9197    6.41% 12.27% 10.61% 3.54% 05.02.2008
паричен пазар 11.9545    11.9545    5.38% 0.21% 8.86% 8.42% 03.06.2008
     до 2 г.  над 2 г.      
фонд в облигаци 79.9112    79.6315  79.9112  -3.64% 1.89% -3.50% -5.37% 20.11.2006
фонд в акции 47.3915    47.1545  47.3915  -8.68% 3.05% -10.95% -14.07% 20.11.2006
фонд в акции 63.0383    62.7231  63.0383  -8.56% 4.21% -2.39% -12.87% 03.10.2007
             
фонд в акции 97.0661    95.6209    -6.15% 3.17% -4.18% -1.05% 04.01.2007
балансиран 79.1195    77.9415    -5.18% 2.06% -5.56% -7.63% 25.06.2007
             
фонд в облигаци 1.30407    1.30147    4.33% 0.84% 6.52% 5.77% 01.12.2005
балансиран 1.06371    1.05735    -1.44% 4.91% 0.12% 1.25% 01.12.2005
фонд в акции 0.73162    0.72076    -6.40% 10.65% -3.67% -6.96% 01.03.2006
фонд в акции 0.73055    0.72617    -0.47% 1.89% 1.80% -12.14% 07.03.2008
ниско рисков 1.04701    1.04388    2.06% 0.38% 3.70% 3.49% 07.05.2009

балансиран 100.7741    99.7713    -2.40% 7.68% -2.71% 0.06% 07.12.2005
балансиран 106.7649    105.7025    -3.19% 6.58% -5.07% 1.37% 06.03.2006
фонд в акции 85.7339    84.4575    -5.35% 11.04% -3.97% -1.66% 20.06.2005
паричен пазар 121.3253    121.3253    5.61% 0.56% 7.14% 7.15% 31.10.2007
ниско рисков 93.5247    93.1510    3.59% 2.67% -2.94% -2.65% 01.02.2008
ниско рисков 105.9111  105.8053  105.4879  105.8053  3.31% 1.38% 4.92% 5.11% 01.07.2009

балансиран 4.5865     4.5591     -6.73% 10.22% -3.59%*** 4.49% 08.07.1999
 до 100 000 лв от 100 001 до 1 000 000 лв.  над 1 000 000 лв.
фонд в акции 0.9387  0.9340  0.9317   0.9271     -11.79% 16.43% -12.40%*** -5.87% 01.06.2009
             
ниско рисков 10.0200    0.0000    N/A N/A N/A N/A 01.06.2010
балансиран 17.7796     17.6556     -5.08% 8.89% -8.38% 10.30% 28.09.2004
фонд в акции 11.1196    10.9650     -8.89% 12.82% -12.69% 2.18% 05.01.2006
             
фонд в акции 1.2225     1.2044     -5.65% 14.10% -0.99% 2.21% 10.05.2004
фонд в акции 0.7606     0.7494    9.02% 21.73% 26.37% -7.18% 04.10.2006
фонд в акции 0.9650     0.9507    10.05% 21.56% 6.02% -1.83% 23.11.2007
 до 100 000 лв.  над 100 000 лв.          
фонд в облигаци 130.0163  129.8219  129.5628    2.86% 3.29% 5.05% 6.22% 04.05.2006
балансиран 14.2158  14.2158  14.0750    -5.53% 8.28% -6.57% 1.94% 17.12.2004
фонд в акции 0.7341  0.7269  0.7197    -2.03% 15.52% -1.83% -7.38% 04.05.2006
             
балансиран 790.9572    785.0398    1.42% 5.75% 8.37% -9.28% 09.05.2008
фонд в акции 710.0285    704.7166    0.15% 7.08% 8.78% -12.83% 09.05.2008
             
фонд в облигаци 11.2430    11.2430    3.44% 1.81% 6.50% 2.61% 30.01.2006
балансиран 117.4324    117.4324    -2.16% 6.41% 0.61% 1.83% 30.01.2005
фонд в акции 6.5242    6.5242    -7.38% 14.04% -1.83% -8.96% 30.01.2006
фонд в акции 10.0707    10.0707    0.02% 2.47% 2.00% 0.46% 30.01.2009
             
фонд в акции 8.6987    0.0000    N/A N/A N/A N/A 25.06.2009
 за поръчки до 100 000 лв  за поръчки над 100 000 лв          
фонд в акции 0.5142  0.5116  0.5090    -2.33% 7.77% -2.54% -21.70% 19.11.2007
балансиран 0.7418  0.7392  0.7366    -0.63% 3.61% 0.52% -10.44% 19.11.2007
ниско рисков 0.9916  0.9901  0.9886    2.82% 1.26% 5.16% -0.36% 19.11.2007
 до 50 000 лв / 40000 USD  над 50 000 лв / 40000 USD          
консервативен 1.2573  1.2554  1.2535   3.80% 0.28% 6.83% 5.28% 16.03.2006
консервативен 1.2812  1.2774  1.2736   4.53% 1.10% 8.13% 5.69% 16.03.2006
балансиран 0.8608  0.8574  0.8540   -0.99% 4.64% -0.43% -3.42% 16.03.2006
фонд в акции 0.6302  0.6271  0.6240   -6.60% 8.57% -6.25% -10.02% 16.03.2006
балансиран 0.7325  0.7296  0.7267   -4.03% 5.25% -8.31% -11.79% 11.02.2008
консервативен            19.01.2010
 1.0268  1.0268  1.0268   N/A N/A N/A N/A 
 0.0000  0.0000  0.0000    N/A N/A N/A N/A
            
паричен пазар 1.1758    1.1758   2.63% 0.22% 4.14% 3.69% 15.11.2005
балансиран 1.0220   до 90 дни  над 90 дни  0.76% 3.75% 4.18% 0.24% 12.09.2005
    1.0067  1.0169      

балансиран 7.3201    7.3201   -10.89% 11.76% -5.39% -6.75% 01.03.2006
фонд в акции 6.3341    6.3341   -9.65% 13.81% -3.81% -9.72% 01.03.2006
фонд в акции 2.8991    2.8991   3.37% 15.64% 7.44% -30.75% 05.04.2007
консервативен 10.4466    10.4466   0.17% 1.77% 1.58% 2.64% 12.12.2008
 
 клас А за поръчки клас А за поръчки клас А за поръчки клас  В Клас А          Клас В при изпълнена      Клас В при прекратена
 до 20000 лв над 20000 до 300000 над 300000    инв. схема инв. схема
фонд в акции 0.7596 0.7559 0.7540 0.7484 0.7484 0.7521  0.7334 3.14% 13.03% 0.86% -6.61% 22.05.2006
фонд в акции 0.4171 0.4150 0.7540 0.4109 0.4109 0.4130  0.4027 -0.02% 17.05% 4.96% -23.65% 02.05.2007
фонд в акции 102.6724  101.4110  100.6542   N/A N/A N/A N/A 03.05.2010

фонд в облигаци 320.4297    319.9491    2.68% 0.24% 4.60% 7.17% 17.11.2003
ниско рисков 13.3259    13.2593    2.74% 2.76% 5.88% 6.38% 27.12.2005
балансиран 12.2604    12.1378    1.90% 5.81% 4.81% 4.49% 27.12.2005
фонд в акции 8.6049    8.5189    -0.21% 11.83% 3.13% -3.04% 07.09.2005
балансиран 20.8193    20.8193    2.66% 3.73% 4.51% 1.41% 08.10.2007
             
фонд в акции 6.4579    6.4256    -4.57% 5.66% -7.25% -12.73% 01.06.2007
балансиран 7.8292    7.7901    -3.85% 5.36% -5.52% -7.34% 01.06.2007
консервативен 11.5430    11.5142    6.16% 3.02% 10.11% 4.89% 04.09.2007
             
фонд в акции 1.1877    1.1640    -2.92% 5.82% -2.06% 4.49% 18.09.2006
балансиран 1.0358    1.0255    -0.51% 3.71% -1.05% 1.62% 10.06.2008

ВАЛУТА	 Код	 Купува	 Продава		 Hай-висока	 Hай-ниска
Currency	 Code	 Buy	 Sell	 High	 Low
ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1,2848 1,2849 1,2862 1,2734
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 0,8206 0,8207 0,8228 0,8167
ЯПОНСКА ЙЕНА JPY 109,6300 109,6500 110,3100 109,2500
ШВЕЙЦАРСКИ ФРАНК CHF 1,3313 1,3316 1,3451 1,3272
НОРВЕЖКА КРОНА NOK 7,9330 7,9362 7,9685 7,9140
ШВЕДСКА КРОНА SEK 9,4846 9,4884 9,5315 9,4783
КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1,3387 1,3392 1,3394 1,3280
АВСТРАЛИЙСКИ ДОЛАР AUD 1,4373 1,4378 1,4409 1,4273
УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 279,7700 280,0900 282,1500 279,5200
ЧЕШКА КРОНА CZK 24,8150 24,8490 25,0180 24,7680
РУСКА РУБЛА RUB 39,1575 39,1748 39,1888 39,0454
ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 3,9902 3,9915 4,0117 3,9868

▶ Валути спрямо евро 

Най-високият курс е най-високият курс купува, най-ниският - най-ниският курс продава. 
 Данни от 17.00 ч българско време на 17.08.2010 г.

Договорен	фонд
Начало	на	
публично-

то	предла-
гане

Емисион-
на	стой-

ност*

Цена	на	
обратно	

изкупува-
не**

Доходност

от	нач.	на	
год.

от	нач.	на	
публичното	

предлагане***
ДФ	“ОБщИНСКА	БАНКА	–	

ПЕРСПЕКТИВА”  15.10.2009 г. 11.4977 11.4115 6.05% 14.11%

ДФ	“ОБщИНСКА	БАНКА	–	
БАЛАНСИРАН”  15.10.2009 г. 11.5898 11.5319 7.17% 15.31%

Емисионната стойност е равна на нетната стойност на активите на един дял.* Цената се образува, 
като НСА на дял се намали с разходите за обратно изкупуване.** Доходността от началото на публич-
ното предлагане не се анюализира.***

Посочените цени са валидни за поръчки, подадени на 13, и 16 август 2010 г.

УД „Общинска банка Асет Мениджмънт” АД, 1000 София, общ. Оборище, ул. „Врабча” № 10, тел. за кон-
такт +359 2 93 56 522, fax. +359 2 93 56 615, e-mail: mbam@municipalbank.bg, web: www.mbam.bg

Валута	 Код	 За		 Стойност	 Разлика
Currency	 Code	 For	 Rate	 Difference
ЕВРО	 EUR	 1	 1,96	 0
АВСТРАЛИЙСКИ ДОЛАР AUD 1 1,37242 0,01222
БРАЗИЛСКИ РЕАЛ BRL 10 8,69296 0,07013
КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1 1,46603 0,00274
ШВЕЙЦАРСКИ ФРАНК CHF 1 1,45838 -0,00666
КИТАЙСКИ РЕНМИНБИ ЮАН CNY 10 2,23918 -0,00166
ЧЕШКА КРОНА CZK 100 7,88482 0,01523
ДАТСКА КРОНА DKK 10 2,62556 0,00021
ЕСТОНСКА КРОНА EEK 10 1,25000 0,00000
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 1 2,37646 -0,00550
ХОНКОНГСКИ ДОЛАР HKD 10 1,95742 -0,00544
ХЪРВАТСКА КУНА HRK 10 2,69677 -0,00652
УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 1000 6,99760 0,01748
ИНДОНЕЗИЙСКА РУПИЯ IDR 10000 1,69685 -0,00184
ИНДИЙСКА РУПИЯ INR 100 3,26244 0,00294
ИСЛАНДСКА КРОНА ISK 1000 6,74424 0,00000
ЯПОНСКА ЙЕНА JPY 100 1,78354 -0,00277
ЮЖНОКОРЕЙСКИ ВОН KRW 1000 1,29292 0,00784
ЛИТОВСКИ ЛИТАC LTL 10 5,66448 0,00000
ЛАТВИЙСКИ ЛАТ LVL 1 2,76052 0,00000
МЕКСИКАНСКО ПЕСО MXN 10 1,20537 0,00525
МАЛАЙЗИЙСКИ РИНГИТ MYR 10 4,81435 0,01912
НОРВЕЖКА КРОНА NOK 10 2,47370 0,01477
НОВОЗЕЛАНДСКИ ДОЛАР NZD 1 1,07926 0,00669
ФИЛИПИНСКО ПЕСО PHP 100 3,36893 0,01255
ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 10 4,92541 0,02714
НОВА РУМЪНСКА ЛЕЯ RON 10 4,61466 -0,00763
РУСКА РУБЛА RUB 100 5,00028 0,00231
ШВЕДСКА КРОНА SEK 10 2,07339 0,01339
СИНГАПУРСКИ ДОЛАР SGD 1 1,12249 0,00257
ТАЙЛАНДСКИ БАТ THB 100 4,79417 -0,00106
НОВА ТУРСКА ЛИРА TRY 1 1,01417 0,00507
ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1 1,52086 -0,00475
ЮЖНОАФРИКАНСКИ РАНД ZAR 10 2,09505 0,00439
ЗЛАТО (1 ТРОЙ УНЦИЯ) XAU 1 1860,62000 -4,40000

▶ Kурсове на чуждестранни валути

Обменни курсове на чуждестранните валути към левa за 18.08.2010 година. 
Тези курсове се основават на чл. 29, ал. 2 от Закона за БНБ и референтните курсове на ЕЦБ 
за съответния ден, и се прилагат за целите на статистическата и счетоводната отчетност.
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Цената на 
петрола 
отбеляза 

повишение и по 
време на вчерашна-
та сесия в Ню Йорк 
достигна 75.68 USD/
б. Слабото предста-
вяне на щатската 
валута върна инте-
реса на инвестито-
рите към нефта

По време на 
борсовата 
сесия във 

вторник измерите-
лят добави 37 пунк-
та към стойността 
си. Добрите финан-
сови резултати на 
някои големи евро-
пейски компании 
поведоха акциите 
нагоре

индекс на деня

1.03
▶ процента се повиши френ-
ският индекс CAC 40 и дос-
тигна 3635 пункта

Стока на деня

0.47
▶ процента спечели сребро-
то на борсата в Лондон и 
достигна 18.57 USD/тр. у.

Потъването на борсата в Япония продължава
Вторият ден на новата 
седмица донесе поре-
ден срив за японските 
индекси, докато оста-
налите водещи пазари 
в региона затвориха на 
зелено. Причината за 
понижението на главни-
те японски измерители 
бяха разочароващите 
данни за брутния вътре-
шен продукт на Япо-
ния. Според изнесените 
данни икономиката на 
страната вече се намира 
на трето място след 
тази на Китай.

Индексът на сините 
чипове в Япония Nikkei 
225 отстъпи с 0.38% до 
9161.68 пункта. Допъл-
нително напрежение 
върху борсата оказа и 
призивът на премиера 
Наото Кан към минист-
рите да се мислят нови 
варианти за стимули-
ране на икономиката, 
което окончателно 
затвърди мнението, че 
растежът на Япония е 
заплашен. Токийският 
Topix регистрира загуба 
от 0.22% до 826.78 
пункта.

На противоположната 
посока бяха останали-
те индекси в региона. 
Най-силно представяне 
направиха акциите 
на National Australia 

петък досега измерите-
лят е добавил близо 1% 
към стойността си.
В Китай Shanghai 
Composite се повиши 
с 0.4% до 2672 пункта, 

след като стана ясно, 
че страната продъл-
жава да привлича 
значително количество 
преки чуждестранни 
инвестиции. На бор-

сата в Хонконг Hang 
Seng нарасна с 0.12% 
до 21 137 пункта, 
докато в Тайван Taiex 
отстъпи с толкова до 
7931 пункта. 

На борсата в Южна 
Корея Kospi се повиши 
с 0.7% до 1755 пункта, 
а в Индия Sensex 30 се 
повиши с 0.2% и затво-
ри при 18 088 пункта.

Индексът 
на сините 

чипове в Япония 
Nikkei 225 
отстъпи с 0.38% 
до 9161.68 пункта

Георги Георгиев 
ggeorgiev@pari.bg

▶ Лошите новини за Япония удариха единствено индексите в страната, без да засегнат други региони

Руската забрана за износ на зърно няма да засегне Европа

Забраната, 
наложена 

от Русия, влезе в 
сила на 15 август 
с основната цел 
да предпази 
вътрешния пазар 
от дисбаланс

▶ Мораториумът за износа на пшеница ще трае  
от 15 август до 31 декември

Европейският съюз 
разполага с достатъчно 
количество пшеница на 
склад и няма да бъде за-
сегнат от влязлата в сила 
на 15 август забрана за 
износ на зърно от Русия. 
Това заяви Фредерик 
Винсент, говорител на 
ЕС, вчера. Обяснението, 
което той даде за това 
твърдение, е свързано с 
ограниченото количество 
пшеница, което ЕС внася 
от Русия. По данни на 
Европейското статис-
тическо бюро годишно 

реколта също е по-слаба 
от очакваното.

Руският президент 
Дмитрий Медведев обя-
ви, че незапомнената суша 
в Русия е унищожила 25% 

от реколтата и добивът 
няма да надвиши 65 млн. 
т. За сравнение през 2009 
г. събраните количества 
стигнаха 97 млн. т, а Русия 
се нареди на трето място 
по износ в света.

Благород-
ният 
метал 

добави 0.09 USD 
към стойността си 
по време на послед-
ната борсова сесия. 
Големият интерес 
на инвеститорите 
беше главният дви-
гател на поскъпва-
нето

    Снимки bloomberg

Bank и Commonwealth 
Bank of Australia, като 
и двете институции 
увеличиха стойността 
си с близо 2%. Повод за 
това даде оптимизмът, 
че централната банка 
на Австралия  няма да 
прибягва до ново уве-
личение на основния 
лихвен процент. 

Индексът на австра-
лийската фондова 
борса S&P/ASX 200 се 
повиши с 0.9% до 4477 
пункта. Регионални-
ят индекс MSCI Asia 
Pacific регистрира трета 
поредна печеливша се-
сия и се повиши с 0.2% 
до 118.40 пункта. От 

27-те държави членки в 
съюза внасят не повече от 
1 млн. т пшеница, докато 
общото произведено ко-
личество от тези държави 
надхвърля 300 млн. т за 
година. Именно огромната 
разлика между тези две 
цифри кара анализаторите 
да смятат, че ефектът от 
забраната върху Европа 
ще бъде минимален и 
дори никакъв. Допълни-
телно спокойствие внасят 
и огромните запаси от 
зърно, с които разполагат 
европейските държави. 

Забраната, наложена от 
Русия, влезе в сила на 15 
август с основната цел 
да предпази вътрешния 
пазар от дисбаланс, както 
и да се предотврати рязък 
скок на цената. Прави-
телственият указ беше 
подписан от премиера 
Владимир Путин на 5 
август и ще продължи 
най-рано до 31 декември, 
въпреки че той може да 
бъде удължен и отвъд 
тази дата, ако зимната 

1 
▶ млн. т пшеница са вне-
сли европейските държа-
ви от Русия през 2009 г.

300
▶ млн. т пшеница е  коли-
чеството, което произ-
веждат 27-те членки на ЕС

СЪОБЩЕНИЕ ЗА ПРОДАЖБА ЧРЕЗ ТЪРГ С ТАЙНО НАДДАВАНЕ
№ 0675/2003/006861/20.07.2010

Подписаният, ДЕТЕЛИНА ЙОРДАНОВА, публичен изпълнител при Териториална 
дирекция гр. София Офис гр. Перник, съобщавам, че по изпълнително дело № 
675/2003г. по описа на същата дирекция ще се проведе търг с явно наддаване, по 
реда на чл. 247 - чл. 250 от ДОПК, в сградата на Териториална дирекция гр. София 
Офис гр. Перник, пл. Св.Иван Рилски 1Б, на 02.09.2010г., от 14,00 ч. на следните 
движими вещи: Пълначна машина“ВОВОТ” при начална тръжна цена 4 805 лв.; 
Димогенератор при начална тръжна цена 409 лв.; Атмус№1 при начална тръжна 
цена 1 881 лв.; Атмус№2 при начална тръжна цена 5 906 лв.; Вакумпълначка“РОБОТ” 
при начална тръжна цена 22 476 лв.;Лешачна машина при начална тръжна цена 3 487 
лв.;Атмус№3 при начална тръжна цена 5 907 лв.;Линия за обработка на свински 
глави при начална тръжна цена  2 820 лв.; Машина за мелене на месо “ВОЛФ” при 
начална тръжна цена 2 149лв., отделно на всяка движима вещ  по смисъла на 
чл.238,ал.4,т.1 от  ДОПК.

  Огледът на вещите ще се извършва всеки присъствен ден от 
23.08.2010г. до 30.08.2010г., от 10 ч. до 15 ч., на адрес: гр.Перник, ул.”Средец “ №1.

Депозитът за участие в търга, в размер на 20 на сто от обявената начална 
продажна цена, се внася по банков път до и трябва да е постъпил до 30.08.2010г. 
в банкова сметка IBAN: BG 54 UNCR 9660 3320 2966 13, BIC: UNCRBGSF в УниКредит 
Булбанк АД.

Доплащането на окончателната цена на вещта от обявения за купувач участнк 
в търга се извършва по безкасов начин по банкова сметка IBAN: BG48 BUIB 7837 3322 
8022 00, BIC: BUIB BGSF в СИБАНК AД КЛОН БЛАГОЕВГРАД-ОФИС ПЕРНИК.

Условията и правилата за провеждане на търга, както и списък на вещите с 
тяхното описание и продажна цена са на разположение в сградата на Териториална 
дирекция гр. София Офис гр. Перник, пл. Св.Иван Рилски 1Б, и на страницата на НАП 
в ИНТЕРНЕТ на адрес: www.nap.bg.

За контакти: телефон 076-647-124

Георги Георгиев 
ggeorgiev@pari.bg
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Много хора се страхуват, 
че населението на Земята 
расте с ужасяваща скорост. 
Очаква се до 2050 г. броят 
на хората на планетата да 
скочи с повече от 37% и да 
достигне 9.5 млрд. Развива-
щите се страни ще отчетат 
най-голям ръст, като се очак-
ва населението в Африка 
да се удвои след 40 години. 
Това застрашава човечест-
вото от недостиг на природ-
ни ресурси, работа, храна, 
жилища, социални услу-
ги, инфраструктура и дори 
физическо пространство, 
пише Businessweek.

Точно обратно
Ситуацията е точно обрат-
ната обаче в 25 държави. 
Там населението намалява 
рязко, което застрашава не 
само икономическия им 
растеж, но и националния 
им престиж. Последната 

прогноза на американска-
та група за проучвания 
Population Reference Bureau 
сочи, че в някои държави 
броят на хората ще намалее 
с цели 25% до 2050 г. Това 
може да доведе до реди-
ца проблеми, като спад на 
работната сила и по-ниски 
данъчни приходи. В почти 
всяка от застрашените стра-
ни младите са най-рискова-
та група. Често причината е 
изтичането на мозъци - най-
образованите граждани ре-
шават, че родната им страна 
не предоставя достатъчно 
възможности за развитие, и 
емигрират. Най-значителен 
спад в броя на младите се 
очаква в Източна Азия и 
Източна Европа.

непрестижна 
класация
Япония оглавява класацията 
по очакван спад на населе-

нието. Броят на японците ще 
намалее с една четвърт и ще 
достигне 95.1 млн. до 2050 
г. Бившите съветски репу-
блики Украйна и Грузия зае-
мат съответно второ и трето 
място от общо 200 държави, 
участвали в проучването. 
България се нарежда веднага 
след тях в непрестижната 
класация на 25-те. 

Намаляването на населе-
нието се обяснява с няколко 
причини. Остаряването на 
хората от поколението на т. 
нар. бумъри (родените след 
Втората световна война) и 
фактът, че хората днес имат 
по-малко деца, допълват 
картината с увеличаващата 
се емиграция от застраше-
ните държави. Във всички 
страни от Източна Европа 
без Чехия се прогнозира 
спад на населението. Ка-
то цяло регионът ще има 
13.6% по-малко граждани, 

 населението в Япония бързо застарява през последните 20 години, като броят на хората над 65 години е нараснал от 7.1% през 1970 г. до 23% в 
момента Снимка bloomberg 

▶

Намаляващото население 
е заплаха за 25 държави
Броят на хората в света се увеличава, но спадът в някои страни носи 
сериозни икономически и социални рискове

Страна	 Спад	

	 до	2050	г.

1. Япония  25.3%

2. Украйна 23.1%

3. Грузия  22.6%

4. България  21.9%

5. Босна и Херцеговина 20%

6. Латвия  19.8%

7. Сърбия  19.4%

8. Литва 18%

9. Полша 16.6%

10. Молдова 15.8%

11. Румъния 15%

12. Куба 13.5%

13. Южна Корея 13.4%

14. Хърватия 13.2%

15. Беларус 12.6%

16. Германия 12.4%

17. Албания 10.9%

18. Русия  10.7%

19. Словакия 10.1%

20. Унгария 9.6%

21. Македония 9.1%

22. Словения 8.6%

23. Естония 8.4%

24. Тайван 7.3%

25. Пуерто Рико 7.1%

▶ Държави с 
намаляващо 
население

България
население към 2010 г. - 

7.542 млн.
Прогнозирано население 

към 2050 г. - 5.894 млн.
Спад - 21.9%
Раждаемост - 1.6 деца на 

жена

▶

▶

▶
▶

показват данните.

Последици
Икономическите последици 
от тази тенденция съвсем не 
са за пренебрегване. Демо-
графският срив се отразява 
на икономическия растеж 
на страната, на трудовия 
пазар, пенсиите, данъчните 
приходи, здравеопазването 
и жилищния пазар, смята 
ООН. В световен мащаб до 
2050 г. броят на старите хо-
ра за пръв път ще изпревари 
този на младите. Това ще 
доведе до хаос в пенсион-
ните системи и ще затрудни 
издръжката на възрастните 
жители на планетата, смя-
тат анализатори.

Опит за решение
Въпреки икономическите и 
социалните последици не 
съществува лесно решение 
на проблема. Това обаче не 

означава, че правителствата 
не се опитват да намерят 
изход. Тъй като миграцион-
ните модели често се проме-
нят и трудно се предвиждат, 
много държави са си по-
ставили за цел да увеличат 
раждаемостта. Япония на-
пример въведе програми за 
семейно съветване, подобри 
услугите за отглеждане на 
деца и предложи стипендии 
от 26 хил. JPY (303 USD), 
за да облекчи семействата. 
Благодарение на тези мерки 
раждаемостта в страната се 
е увеличила от 1.26 деца на 
жена през 2005 г. до 1.4 в 
момента, макар че все още 
е под необходимите 2 деца, 
които гарантират подновя-
ването на населението.

Повече детски градини 
обеща да построи и пра-
вителството на Германия, 
където раждаемостта е 1.3 
деца на жена. Друг стимул е 

изплащането на 67% от за-
платата на родителя, който 
реши да гледа детето през 
първата му година.

Гледни точки
Съществуват и мнения, че 
насърчаването на раждае-
мостта може би не е толко-
ва спешен проблем. Спо-
ред някои анализатори не 
демографските фактори, а 
благоденствието и техноло-
гиите правят едни държави 
по-могъщи от други.

Няма единно мнение и 
каква е оптималната раж-
даемост. Напредъкът на 
науката по отношение на 
възпроизводството може 
да компенсира по-ниска-
та раждаемост от 1.7 или 
1.8 деца на жена. Въпреки 
това отчитаните в някои 
страни нива от 1.4 или 1.5 
са прекалено ниски, смятат 
експерти. 
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▶най-голям процент от кредитите у нас са в евро                                         Снимка БоБи Тошев

Дебитните  
и кредитните  
карти се ползват най-
вече при плащане в 
чужбина

Кредитните и дебитните 
карти навлизат все повече у 
нас, а от MasterCard отчитат, 
че българският картов пазар 
има потенциал. Въпреки до-
брите очаквания обаче у нас 
предпочитанията все още са 
към кешовите плащания. Де-
битните и кредитните карти 
се ползват най-вече при пла-
щане в чужбина. Последно-
то изследване MasterIndex 
България 2010 показва, че 
по-възрастното поколение 
(между 45- и 64-годишна 
възраст) предпочитат да пла-
щат в брой дори когато пъту-
ват в чужбина. Изследването 
показва, че 11% от младите 
картодържатели плащат са-
мо с дебитна карта, когато 
пътуват в чужбина. 

Според MasterIndex Бъл-
гария 2010 мъжете са по-
активни картодържатели, 
когато плащат в чужбина, 
отколкото жените. 

Географски поглед
Изследването показва, че 
жителите на Софийския ре-

Българите все още  
предпочитат да плащат в брой

гион са сред най-активни-
те потребители на картови 
плащания, когато пътуват. 
Около 7% от ползвателите 
на пластики плащат само с 
дебитна карта, а 10% само 
с кредитна. Само с карта 
плащат 4% от българските 
картодържатели. 

Данните на MasterCard 
показват, че хората от сред-
ната класа най-често пла-
щат в брой. Според компа-
нията те обхващат 63% от 
картодържателите. 

ако бях милионер
Изследването отчита какво 
биха направили анкети-
раните, ако имат 20 хил. 
EUR. Най-честите желания 
са пътуванията и покупка-
та на нов дом. Данните от 
MasterIndex България 2010 
показват, че всеки двама от 
десет българи (19%) биха 
инвестирали в жилище, а 
други 10% в освежителен 
ремонт на дома си. За 17% 
от запитаните картодър-
жатели почивката мечта се 
нарежда на първо място. 

5% от анкетираните биха 
предпочели да погасят за-
емите си, а други 4% биха 
предпочели да помогнат на 
децата си, докато 3% биха 
отделили поне част от парите 

за благотворителност.
По-младите картодържа-

тели мечтаят да си купят 
кола, като това е желание 
номер 1 за 19% от запита-
ните. Българските карто-
държатели между 45 и 64 

години биха предпочели 
да дадат тази допълнителна 
сума на децата си.

оценка
„България показва огро-
мния потенциал на пазара 

на картови плащания тук”, 
коментира Мануал Алексе, 
вицепрезидент „Развива-
щи се европейски пазари”, 
MasterCard Европа. Той 
обясни, че пътешествията 
са една мечта, която голяма 

част от българите имат, а 
когато пътуват в чужбина, 
все повече картодържатели 
се възползват от бързината, 
удобството и сигурността на 
безналичните плащания.

радослава Димитрова 

Кредитите у нас са основно в евро

Продукти
Societe Generale 
Експресбанк 
защити картите 
си с чип
Международните дебитни 
и кредитни карти на Societe 
Generale Експресбанк вече 
са със специална чип техно-
логия. Потвърждаването на 
идентичността на картодър-

жателя се извършва чрез 
комбинация от чип и ПИН 
към съответната карта или 
чрез т.нар. DDA (Dynamic 
Data Authentication) ме-
тод. При него всеки път 
автоматично се генери-
ра дигитален подпис за 
валидиране на плащането. 
Тази технология гарантира 
сигурност за средствата на 
клиентите. По картите, из-
дадени от Експресбанк, има 

и промоция - те се предла-
гат с отстъпка от таксата 
за обслужване и пакет за 
дистанционно банкиране. 
Банката завърши второто 
тримесечие с положителен 
финансов резултат и ръст 
на годишна база. Към края 
на юни Societe Generale 
Експресбанк генерира 
нетен банков доход от 70.4 
млн. лв., отчитайки ръст на 
годишна база от 4%.

Отчет
„Борика-
Банксервиз” са 
в Търговския 
регистър
Сливането на „Борика” и 
„Банксервиз” беше записа-
но в Търговския регистър 
към Агенцията по впис-
ванията. Двете компании 
се сляха преди близо два 

месеца, като името на 
новата компания е „Бори-
ка-Банксервиз”. Името на 
новата компания е слято от 
имената на двете друже-
ства, като целта е да се 
запази разпознаваемостта.
Уставът на „Борика-Банк-
сервиз” предвижда то да 
се развива в условията на 
чиста пазарна конкуренция 
и дейността му да носи фи-
нансови ефекти за своите 

акционери. Премахва се 
„кооперативният подход”, 
при който, за да си участ-
ник в платежна система, 
трябва и да си акционер. 
Акционери в дружеството 
може да бъдат само БНБ, 
местни банки, други банки, 
лицензирани в държави 
членки на ЕС, които имат 
право да извършват дей-
ности по чл. 2 от Закона за 
кредитните институции.

Заемите в друга ва-
лута са едва 2.1% от 
всички отпуснати

Кредитите във валута, раз-
лична от левове, евро и до-
лари, които са отпуснати от 
банките в България, са много 
малък процент. Основни-
ят интерес е към евровите 
кредити, втори са левовите, 
предпочитани предимно за 
потребление. Преди няколко 
години две банки у нас пред-
лагаха заеми в швейцарски 
франкове. Тази възможност 
привлече известна част от 
хората, защото курсът на 
лева към франка беше равен 
на най-изгодната лихва. Сега 
обаче нещата се промениха. 
Лихвите по тези кредити 
скочиха, а в банките, които 
предлагаха този вид заем, 
има куп от жалби, обясни-
ха източници на вестника. 
Преди три години курсът на 
швейцарския франк към лева 
беше 1.20, а сега е 1.45.

Данните
Статистиката показва, че 
кредите в т. нар. друга ва-
лута (различна от левове, 
евро и долари) са 2.1% от 
общоотпуснатите кредити 
и възлизат на 1.056 млрд. 
лв. Заемите в друга валута, 
които се ползват от фирмите, 
са за 872.8 млн. лв. Дома-
кинствата пък са взели 183.4 
млн. лв. кредити в различна 
валута.

Всички кредити, които са 
взели домакинствата и фир-
мите, са на стойност 49.923 
млрд. лв. 

Пазарна политика
Банките вече не предлагат 
заеми нито в швейцарски 
франкове, нито в други ва-
лути. „Единствената друга 
валута, в която се пред-
лагат кредити, са щатски 
долари”, обясниха от МКБ 
Юнионбанк. „Потреби-
телските кредити може да 
бъдат отпускани само в 
левове и евро освен в слу-

чаите, когато има залог на 
депозит. Тогава кредитът 
може да бъде в щатски до-
лари”, посочиха от Sosiete 
Generale Експресбанк. От-
там обясниха, че много чес-
то клиентите, които ползват 
продукти в различна чужда 
валута, обикновено получа-
ват заплатите си в съответ-
ната валута.

отговори
Няма интерес към кредити 
в друга валута, защото лих-
вите не са по-ниски, за да 
се генерира допълнителен 
стимул. А това, че много 
малка част от български-
те кредитоискатели са се 
обърнали към швейцарския 
франк, ги е предпазило 
от проблеми. Банкерите 
обясниха, че в Унгария на-
пример много от хората са 
пострадали от поскъпване-
то на франка, като повечето 
от тях може дори да загубят 
жилищата си. 

Рисковете в този вид кре-

дити се крият зад курсовите 
разлики, коментираха бан-
кери. От Sosiete Generale 
Експресбанк коментираха, 

че рискът за клиента при 
ползването на продукти във 
валута, различна от лева, 
се състои в евентуалната 

девалвация или поскъпва-
не на цената на дадената 
валута. 

радослава Димитрова

▶картовите плащания се правят предимно при пътувания в чужбина, показва проучване на  MasterCard                
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Ще ме изключат, няма да ме изключат. Тези терзания на Несебър 
бяха положително решени, когато преди броени дни ЮНЕСКО 
реши да не изважда историческия град от списъка „Световно кул-
турно наследство” с общо 911 забележителности. Другата добра 
новина беше, че окиченият със сергии, груби постройки и кънтящи 
ресторанти тип „съботен панаир” град дори не беше прехвърлен в 
„червения списък” с общо 34 застрашени обекта. Ако обещанията 
за култивирането на селището обаче ги отвее вече притихналата в 
началото на стария град вятърна мелница и се наложи ЮНЕСКО 
да приведе в действие заплахите си, туристическият бранш в Несе-
бър няма да има нужда от голямо въображение, за да си представи 
какво ще се случи. Той ще може да се поучи от лошата практика 
на първите (и засега единствени) два обекта, загубили мястото си 
сред престижната културна група - германския град Дрезден и 
арабското светилище „Орикс” в Оман.

Пръв, но не най-добър
През 2007 г. резерватът „Орикс”, който приютява най-голямата 
популация на вече изчезналата в „дивата” природа антилопа 
Орикс, беше санкциониран заради решението на Оман да ореже 
защитената площ на светилището с 90%. В резултат броят на 
животните достигна едва 65 срещу 450 през 1996 г. Но много по-
интересен от гледна точка на несебърския туристически бранш 
е печалният опит на втория провинил се обект от създаването на 
списъка през 1972 г. насам. 

Неподчинение
През 2009 г. Дрезден трябваше да понесе срама на първия подо-
бен европейски обект - нещо немислимо за Стария континент. 
И подобно на Оман причината отново е целенасочено действие 
от страна на общинските власти. Градът е признат за обект с 
„универсална ценност” през 2004 г. заради 18-километровата 
долина на река Елба. По протежението й обаче освен природни 
ландшафти има и барокови крепости, църкви, оперни къщи, 
музеи, паметници и паркове от XVI до XX в. Бавното разделяне 
със славата започва още през 2006 г., когато предупредително 
градът е включен в „червения списък” на ЮНЕСКО. Причината 
е проектът за строеж на четирилентовия мост Waldschloеsschen 
над коритото на Елба, който трябва да успокои интензивния 
трафик на града. Дрезден обаче е твърдо решен да реализира 
конструкцията, а и планът среща широкото одобрение на об-
ществеността. Всъщност допитвания до гражданите на Дрез-
ден показват, че голяма част от тях (предимно младите) не се 
притесняват, че градът може да загуби мястото си в списъка на 
ЮНЕСКО. И той го прави - две години след първите копки на 
моста градът е аут.

Последствията
След целия шум равносметката е ясна - културно-историческа-
та народопсихология на Европа трябва стоически да понесе 
срамния удар, а Дрезден - спадащите постъпления от туризъм 
и държавни разходи. 

От 2009 г. насам градът вече няма право на пай от заделени-
те за защитените от ЮНЕСКО обекти в Германия (общо 33) 
държавни средства в размер на 150 млн. EUR. Оттеглянето на 
местни и чуждестранни туристи пък е най-силно през 2006 г., 
когато за пръв път имиджът на стария град е нарушен. 

Интересното е, че заплахата, която изведнъж започва да тегне 
над Дрезден, охлажда историческото любопитство най-вече на 
германските туристи. През 2007 г. общите градски настанява-
ния (включително хотели, квартири, хостели и т.н.) на родни 
културтрегери спада със 7.1% на годишна база. Същото е и с 
настаняванията за пренощуване. Тенденцията се запазва и през 
2008 г. (-1.3 и -4%). Отрицателният ръст се появява отново през 
януари 2010 г. след обявяване решението на ЮНЕСКО през 
2009 г. (-0.8 и -1.1%). 

Турист от класа
Въпреки че чуждестранните туристи като цяло не се плашат 
толкова лесно, важно е да се откроят две групи сред тях. В 
първата попадат непоправимите ентусиасти от Холандия, 
Италия, Русия, Испания, Дания, Полша, Чечня и Китай, които 
упорито продължават да посещават Дрезден (дори повече 
отпреди) и след изключването му от списъка. В другата са 
традиционалистите Япония, Швейцария и по-слабо Франция, 
Белгия, Великобритания и САЩ, които при новината рязко 
сменят маршрута. 

Предупреждение
В крайна сметка от опита на Дрезден можем да изведем единстве-
ното сигурно нещо за Несебър, ако престижният му статут бъде 
заплашен - че и малкото швейцарски и японски туристи (по-пла-
тежоспособните и неидващи с цел „алкохолен туризъм”), които 
все още се срещат по онези земи, ще се изгубят безвъзвратно. 
А България все пак има едва 9 обекта в групата на Световното 
наследство. Наскоро писателят, културолог, философ и какво ли 
още не Умберто Еко беше казал, че списъците са важно нещо. 
Можем да допълним -  и подчертано доходоносно за тези, които 
са в тях. 

Марина Узунова

Съдбата на изключените
Колко тежки може да бъдат последиците за извадените от списъка на 
ЮНЕСКО германския град Дрезден и арабското светилище „Орикс” в Оман
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Заетост на местата 
за настаняване в Дрезден,
в %

ДРЕЗДЕН, ГЕРМАНИЯ

СВЕТИЛИЩЕ “ОРИКС”, ОМАН

Илюстрация: Вихър Ласков


	01
	02
	03
	04
	05
	06
	07
	08
	09
	10
	11
	12
	13
	14
	15
	16

